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Novinky PEFC Česká republika 

Certifikace lesů  

Certifikace lesů v ČR 

V pořadí již druhý dozorový audit certifikačního 
orgánu BVQI proběhl u Sdružení-Žadatele o regio-
nální certifikaci lesů ve dnech 23.-25.6.2004. 
V rámci namátkové kontroly bylo prověřeno 6 les-
ních majetků: LČR LS Vyšší Brod a LS Železná 
Ruda, VLS LS Nepomuk, Správa KRNAP, Lesy 
města Prostějov, Ludvík Belcredi – Sněžné.  
Audit u Sdružení-Žadatele (S-Ž) se týkal provedení 
změn v Metodice a Zprávě dle připomínek dozoro-
vého auditu 2003, ověření politiky jakosti a cílů 
jakosti jejich plnění, stanovení pravomocí a odpo-
vědnosti a změny v této oblasti, interní audity, zprá-
vy, průběh a výsledky, přehled nově přistoupivších 
účastníků certifikace, opatření k nápravě a preven-
tivní opatření Sdružení a NCC, přezkoumání vede-
ním S-Ž, řízení dokumentů, záznamů a dat, opatření 
provedená S-Ž k připomínkám dozor auditu včetně 
zavedení případných změn. 
Z provedeného auditu nejsou zatím k dispozici ofici-
ální výstupy. Podle předběžných informací lze před-
pokládat, že zjištěné skutečnosti budou komentová-
ny na úrovni doporučení k nápravě stávajícího sta-
vu. 

Zdroj: Ing. Antonín Lizna smslmcr@tiscali.cz 

Přehled certifikovaných lesů systémem PEFC  

Druh vlastnic-
tví 

Výměra 
v ha 

Rozloha 
v % 

Počet 
osvědčení 

Státní  1 577 788 81,76 166 
Obce a města 201 569 10,45 370 
Fyzické osoby 105 913 5,49 115 
Právnické 
osoby 44 474 2,3 43 

Celkem  1 929 745 100 694 
*údaje k 1.7.2004 

 Zdroj: NCC, cert@uhul.cz 

Program semináře o certifikaci a auditu 

Dne 26.8.2004 se koná pod patronací České lesnic-
ké společnosti a Ústavu pro hospodářskou úpravu 
lesů (ÚHÚL) v Brandýse nad Labem seminář na 
téma Certifikace a audit v lesním hospodářství. 
 
Program:  
MZe: Vztah MZe k certifikaci lesů jako nástroji na 

podporu vnímání lesního hospodářství a dře-
vozpracujícího průmyslu 

Ing. Marcel Skála, BVQI: Vysvětlení obecných 
principů certifikace, certifikace lesů a spotřebitel-
ského řetězce dřeva 

Doc. Ing. Ladislav Slonek, CSc., MZLU Brno: 
Historie certifikace ve světě 

PhDr. Ivan Rynda, Univerzita Karlova, Praha: Eko-
logické aspekty certifikace lesů 

Alfons Kokoška, OSDLV, České Budějovice: Soci-
ální aspekty certifikace lesů 

Ing. Jaroslav Tymrák, Rada PEFC, Lucemburk: 
Evropské aspekty certifikace lesů 

JUDr. Ing. Martin Flora, MZLU Brno: Legislativní 
úpravy požadavků na trvale udržitelné hospodaře-
ní v lesích 

Ing. Borek Nejezchleb, ŠLP Křtiny: Pohled vlastní-
ka lesa na certifikaci lesů a její využití při komuni-
kaci se zákazníkem 

Ing. Radim Černín, Kronospan Jihlava: Pohled 
zpracovatele dřeva na certifikaci lesů a její využití 
při komunikaci se zákazníkem 

Ing. František Morávek, Horní Pohleď: Srovnání 
požadavků certifikačních systémů v okolních ze-
mích 

Mgr. Michal Rezek, FSC, Brno: Představení systé-
mu FSC a jeho aktivit v ČR 

Prof. Ing. Josef Gross CSc., CZU LF Praha: Před-
stavení systému PEFC a jeho aktivit v ČR  

Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz  
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Certifikace spotřebitelského řetězce dřeva v ČR 

Co je spotřebitelský řetězec dřeva  

Certifikace lesů má smysl 
pouze v případě, kdy se 
dřevo s certifikátem dosta-
ne ke konečnému spotře-
biteli, proto je nutná 
certifikace všech dřevo-
zpracujících podniků  
v celém řetězci. Certifika-
ce spotřebitelského řetěz-
ce dřeva přinese také 
harmonizaci procesů ve 
firmě, což snižuje nutnost 
nestandardních řešení a 
jasně určuje odpovědnost 
a pravomoc všech 
zaměstnanců. Normativní 
dokument PEFC ČR 
(www.pefc.cz) povoluje tři 
možné varianty sledování toku dřeva: 
 
1. Inventární metody 
a) Metoda vstup–výstup – Procento dřeva z certifikovaných lesů, které firma nakoupí od certifikovaných vlast-

níků lesů a zpracovatelů (vstup) odpovídá procentickému podílu produkce, které firma označuje, že pochází 
z certifikovaných zdrojů (výstup) 

b) Metoda minimálního podílu – Firma může označovat 100% produkce logem PEFC za předpokladu, že 
podíl dřeva z certifikovaných zdrojů obsažený ve výrobku dosáhl minimálního podílu 70%. 

2. Fyzická separace – Oddělené zpracování a skladování dřeva z certifikovaného a necertifikovaného lesů. 
 
V případě, že např. obchodník neporušuje originální balení výrobku, z kterého je jasný certifikovaný původ dřeva, 
není nutný dokladovat tok certifikovaného dřeva. 
 
Jaké je sledování toku dřeva zajištěno? 
Zpracovatel má zdokladované dodavatele dřeva, že jsou certifikováni systémem PEFC a dodávka je patřičně 
označena. Dodavatel se prokazuje osvědčením o účasti v regionální certifikaci lesů nebo certifikátem spotřebitel-
ského řetězce dřeva. 
Zpracovatel se rozhodne pro jeden z možných způsobů kontroly (metoda vstup/výstup, metoda minimálního podí-
lu nebo fyzická separace) a ten si nechá prověřit třetí nezávislou stranou (dokumentovaný systém kontroly, odpo-
vědnost jednotlivých pracovníků, řešení neshod a přijímání nápravných opatření ...) 
Zavedení systému označování produkce (razítko, nálepka, potisk atd.), tak aby odběratelé na základě průvodních 
dokumentů mohli zjistit obsažené množství dřeva z certifikovaných lesů je ve vaší dodávce. 
 

Wood Forest s.r.o. - 100. certifikát C-o-C 

O výrazném růstu počtu certifikátů spotřebitelského 
řetězce dřeva (C-o-C), kterého jsme u systému 
PEFC svědky v ČR svědčí, že po necelém roce a 
půl byl v  polovině roku 2004 vydán 100. certifikát  
C-o-C. Jsme tak po Německu, Rakousku, Francii a 
Švýcarsku 5 zemí, která překonala magickou hranici 
100 certifikátů C-o-C. V současné době je počet 
vydaných certifikátů 105 pro celkem 141 podnikatel-
ským subjektům. Mezi nimi je 66 těžebních společ-
ností, 35 obchodníků se dřevem, 22 zpracovatelů 
dřeva, 14 pilařských provozů a 2 papírenské firmy. 
A právě 100. certifikát obdržela firma Wood Forest 
s.r.o. z Ledče nad Sázavou, která se zabývá přede-
vším zpracování jehličnatého dřeva. Při této příleži-
tosti jsme požádali o rozhovor Ing. Petra Horného 
vedoucí systému spotřebitelského řetězce dřeva. 
 
Pane inženýre, úvodem přijměte moji gratulaci, 
k získání jubilejního 100. certifikátu spotřebitel-

ského řetězce dřeva systémem PEFC a před-
stavte, prosím, čtenářům krátce firmu Wood 
Forest i sebe? 
 
Děkuji Vám, a zároveň vítám možnost přiblížit firmu 
Wood-Forest s.r.o., která má zhruba desetiletou 
historii. Působíme v regionu Vysočiny a máme cel-
kem tři původní provozy na zpracování dřevní hmo-
ty, které prošly za dobu existence firmy rozsáhlými 
rekonstrukcemi. 
Na pile ve Světlé nad Sázavou jsou to dvě techno-
logie s ročním objemem 50 000 m3 v pořezu a výro-
bou asi 25 000 m3 stavebního řeziva a paletových 
přířezů. Na manipulačních skladech v Ledči nad 
Sázavou a v Humpolci zmanipulujeme na zkracova-
cích linkách přibližně 50 000 m3 surových kmenů 
ročně. Jednatelem společnosti je pan Jiří Popela. Já 
zastávám v současné době u firmy Wood-Forest 
s.r.o. funkci představitele vedení v rámci systému  
C-o-C. V minulosti jsem pracoval v hospodářské 
úpravě lesů, na různých funkcích v lesních 
společnostech a také dva roky jako ředitel pily ve 

http://www.pefc.cz
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nostech a také dva roky jako ředitel pily ve Světlé 
nad Sázavou. 
 
Kdy jste poprvé slyšel o certifikaci spotřebitel-
ského řetězce? Jaký byl váš názor na ní tehdy a 
nyní? 
 
O certifikaci spotřebitelského řetězce dřeva jsem se 
dozvěděl tak, že se mě přímo dotkly její požadavky 
při práci u lesní společnosti. Požadavky nebyly pro 
mě příliš zatěžující, protože řídící a informační pro-
cesy ve firmě byly na dobré úrovni. Takže můj po-
stoj byl neutrální. Nyní si myslím, že kromě vlastní-
ho sledování toku dřevní suroviny má systém vý-
znam pro lepší fungování procesů ve firmě obecně 
a také jako zdroj zkušeností a odraz pro získávání 
dalších certifikátů. 
 

 
 
Představitelé firmy Wood Forest s.r.o. Ing. Petr Horný 
(vpravo s certifikátem) a jednatel firmy p. Jiří Popela 
 
Co pro Vaší firmu bylo hlavním impulsem pro 
získání certifikátu C-o-C? 
 
Impulsů bylo asi více. Jednak skutečnost, že našimi 
dodavateli jsou větší společnosti, které certifikované 
byly. Také jsme předpokládali nárůst požadavků na 
certifikované výrobky a to nejen na výřezy a řezivo, 
ale i např. na bílou štěpku a piliny. Měli jsme totiž 
informace, že se někteří větší zpracovatelé na certi-
fikaci chystají. Chtěli jsme být na toto připraveni. 
 
Pro jakou ze 3 variant certifikace jste se rozhod-
li? Je obtížné splnit požadavky normativního 
dokumentu pro firmy Vaší velikosti a jak hodno-
títe práci certifikační firmy ? 
 
Jelikož máme zajištěn dostatek certifikované surovi-
ny na vstupu, zvolili jsme metodu minimálního prů-
měrného podílu. Naše firma měla již před certifikací 
dostatečně fungující procesy, zavedeny pracovní 
postupy a odpovědnosti, a zaběhlý a kvalitní infor-

mační systém. Doplnili jsme software pro vlastní 
sledování C-o-C a samozřejmě museli popsat pro-
cesy, zavést dokumentaci atd. 
V této oblasti jsme spolupracovali s poradenskou 
firmou. Vlastní sledování toku suroviny usnadňuje 
zvolená metoda minimálního průměrného podílu, a 
skutečnost, že máme na vstupu pouze jehličnatou 
hmotu a nemáme kombinované výrobky. S přihléd-
nutím k uvedenému to nebylo až tak složité systém 
zavést. Audit proběhl podle odsouhlaseného plánu 
na základě dané metodiky. Přístup certifikační firmy 
byl profesionální a pozitivní.  
 
A jaké jsou zkušenosti po prvním měsíci 
s fungováním systémů sledování certifikované 
suroviny? 
 
Systém funguje bez větších problémů. Zejména 
v počátcích je třeba dostatečně školit všechny pra-
covníky, kteří mají v rámci systému nějakou odpo-
vědnost. Je třeba dbát na přesnost zpracování dat 
a náležitosti všech dokladů. Na doraz jsme vždy 
s termínem vyhodnocení z důvodu pozdějšího doru-
čování dodavatelských faktur. 
 
Dokážete odhadnout kolik vašich dodavatelů 
Vám dodává certifikovanou surovinu a jaký je 
výhled? 
 
Jak jsem již uvedl, našimi dodavateli jsou větší 
společnosti. Těch je celkem šest a všechny dodáva-
jí certifikovanou surovinu. K tomu každý měsíc oje-
dinělý výkup navíc, takže v průměru do deseti do-
davatelů v měsíci. Současný stav je pro nás vyho-
vující a chtěli bychom ho udržet. Většina hmoty je 
z těžeb pro LČR s.p., takže je otázka, co pro nás ve 
výhledu přinese jejich snaha o větší míru vlastního 
obchodování se dřevem.  
 

 
 
Pane inženýre, mohl by jste krátce zhodnotit 
přínos certifikace pro firmu Wood Forest? Po-
máhá vám certifikace při jednáni s odběrateli a 
kolik z nich skutečně vyžaduje certifikované 
dřevo? 
 
Začal bych druhou částí otázky. V době přípravy 
k certifikaci jsem neměli odběratele, který by certifi-
kát přímo vyžadoval. V období po certifikaci, kdy 
jsme ještě nemohli z důvodu doběhu zásob výrobky 
označovat nás však odběratelé začali oslovovat 
s dotazy, zda máme certifikát. Dodáváme výrobky 
sloužící k dalšímu zpracování na komponenty pro 
rodinné domy, dále jako základ pro výrobu desek 
pro nábytkářský průmysl, pro papírenský průmysl. 
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Toto vše považuji za oblasti, ve kterých bude certifi-
kace standardem. Certifikát je z tohoto pohledu pro 
nás přínosem a vlastně i nutností, jsme totiž mezi-
článek celého vznikajícího řetězce. Nedořešena pro 
nás zůstává otázka kůry. Používá se pro výrobu 
různých substrátů apod. a certifikát by na ni mohl 
být v budoucnu požadován. Kůra však jako 
v podstatě „obal“ dřeva není na vstupu evidována.  
 
Uvažujete, že v budoucnu zažádáte o certifikaci 
ISO 9000 nebo ISO 14000? Pomůže Vám při 
rozhodování zkušenost s certifikací C-o-C? 
 
O certifikaci podle ISO 9000 případně ISO 14000 
uvažujeme. Uvědomujeme si však zároveň, že pro 
firmu zabývající se výrobou a navíc dřevařskou to 
nebude jednoduché. Věřím, že nám k tomu mohou 
pomoci nejen zkušenosti s C-o-C, ale při vlastní 
přípravě firmy k certifikaci i skutečnost, že C-o-C 
v některých oblastech požadavky ISO částečně 
naplňuje.  
 

Jak vnímáte stránku finanční náročnosti? Je 
certifikace pro firmu přínosem nebo jenom nut-
ným zlem? 
 
Finanční stránku samozřejmě nelze opomenout. Je 
třeba si uvědomit, že do nákladů musíme zahrnout 
nejen vlastní certifikační audit, ale i další nutné 
náklady jako poradenskou činnost při přípravě, podíl 
mzdových nákladů vlastních pracovníků, roční prů-
běžné audity, interní audity a školení auditorů, soft-
ware, další režii atd. Pro firmu naší velikosti je to 
několik desítek tisíc korun ročně. Jestli je certifikace 
pro firmu přínosem nebo nutným zlem je také dána 
vlastním přístupem. Okolnosti, které nás vedou 
k certifikaci jsou do značné míry nutností. Záleží pak 
na firmě samé zda u tohoto zůstane, nebo si v tom 
najde přínos, případně impuls pro další zkvalitňová-
ní práce.   
 
Děkuji za rozhovor a přijměte ještě jednou moji 
gratulaci.  

Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz  

Co mám udělat proto, aby moje firma získala certifikát spotřebitelského řetězce dřeva systém PEFC 

Žadatel o certifikát spotřebitelského řetězce dřeva by měl kontaktovat jeden z akreditovaných certifikačních orgá-
nů, neboť pouze certifikační orgán, který je akreditován Českým institutem pro akreditaci k certifikaci spotřebitel-
ského řetězce systémem PEFC je oprávněný vydávat, prodlužovat a případně i odejmout certifikát spotřebitel-
ského řetězce dřeva.  
V případě, že již má zavedený nebo připravujete zavádění jiného systému řízení (např. ISO 9001, ISO 14001, 
EMAS a dalších) může požádat certifikační orgán o integraci požadavků spotřebitelského řetězce dřeva do stáva-
jícího systému. To výrazně snižuje náklady celkové náklady na certifikaci a zároveň i sledování. S certifikačním 
orgánem si dohodnete časový program certifikace a finanční otázky celé certifikace.  
S žádostí o pomoc při přípravě potřebné dokumentace k certifikaci a zajištění některých požadavků normativního 
dokumentu se můžete obrátit na akreditovaný certifikační orgán, který Vám ochotně doporučí poradce, který tyto 
činnosti zajišťuje a připraví Vás tak k úspěšnému zvládnutí certifikačního auditu. 
 

BVQI 

Bureau Veritas Quality International 
CS, s.r.o. 

Vítězné náměstí 2 
Praha 6, Dejvice  
160 00 
tel.: 224 315 447 
email: mail@bureauveritas.cz 
Kontaktní osoby: Ing. Vladimír Pojer, Ing. 
Marcel Skála, Ing. Peter Šesták 
 

ČSJ  

Česká společnost pro jakost 
 

Novotného lávka 5 
Praha 1 
116 68 
tel.: 221 082 241 
email: csq_cert@csq.cz 
Kontaktní osoby: Ing. Pavel Ryšánek, 
RNDr. Anna Mládková, CSc. 
 

STAVCERT  

STAVCERT Praha, spol. s.r.o. 
 

U Výstaviště 3 
Praha 7 
170 00 
tel.: 220 870 268 
email: stavcert@stavcert.cz 
Kontaktní osoby: Ing. Jiřina Štěpánská, 
CSc. 
 

 

Používání loga PEFC                                                                                                   
 
Logem PEFC může na základě stanovených podmínek označovat výrobky ze dřeva ten, kdo je držitelem platné-
ho osvědčení o hospodaření v lesích nebo certifikátu spotřebitelského řetězce dřeva a má uzavřenou platnou 
licenční smlouvu na používání loga PEFC. 
Logo PEFC je chráněno autorským právem a je registrovanou obchodní značkou vlastněnou Radou. Název „PE-
FC“ je chráněn autorským právem a je registrován. Použití loga PEFC se řídí podmínkami stanovenými 
v dokumentu „PEFC Terms and Conditions and Logo Usage Contract“. 
PEFC Česká republika má výhradní právo poskytovat sublicenční smlouvy k používání loga PEFC na území 
České republiky. Poplatky za používání loga se řídí platným sazebníkem a jsou použity především na podporu a 
propagaci certifikace lesů, trvale udržitelného hospodaření v lesích a použití certifikovaného dřeva. 
Držitel loga PEFC může pomocí tohoto loga snadno prezentovat svou příslušnost k Českému systému 
certifikace lesů  v rámci PEFC a tak účinně zviditelnit tuto skutečnost na svých dokumentech (na doku-
mentech spojených s výrobkem nebo na propagačních nebo firemních materiálech. 

mailto:pefc@pefc.cz
mailto:mail@bureauveritas.cz
mailto:csq_cert@csq.cz
mailto:stavcert@stavcert.cz
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NOVINKY Z RADY PEFC 

První sympózium ekologických nevládních organizací 
(ENGO) 

Ve Francii se květnu 
sešlo 15 ekologic-
kých nevládních 
organizací ze 13 
zemí, které mají 
zájem o účast 
v PEFC nebo se 
dovědět něco o jeho 
činnosti. 
Sympózium zorgani-
zovalo FNE (France 
Nature, Environ-
ment), francouzská 

zastřešující organizace, která zastupuje více než 3 000 
francouzských ENGO, kde je zastoupeno i PEFC France a 
Rada PEFC. Setkání umožnilo národním ENGO vyměnit si 
postoje a názory na certifikaci lesů obecně a na činnost 
PEFC. 
Představitelé PEFC a jednotlivých ENGO prezentovali 
svoje zapojení do PEFC. Program dále zahrnoval návštěvy 
na majetcích certifikovaných PEFC (jak na majetku státním 
tak soukromém) blízko Orléans. 
Účastníci se také seznámili s materiály, které obsahují 
výhled spolupráce v budoucnosti. Diskuse, které proběhly 
na konci sympózia mezi ENGO a představiteli PEFC došly 
k závěru, že obě strany mají zájem o založení neformální 
globální sítě ENGO pro ty ENGO, které mají zájem stát se 
účastníky národních systémů PEFC a zájem spolupracovat 
na mezinárodní úrovni s Radou EPFC. 

Setkání národních sekretářů PEFC 

Účastníci z 23 zemí se setkali již na čtvrtém setkání národ-
ních sekretářů v Římě ve dnech 19 – 21.5.2004.  
Hlavní náplní setkání bylo školení o nové internetové apli-
kaci, která umožňuje národním systémům předávat data 
přímo na mezinárodní webové stránky; použití registrační-
ho systému PEFC, který tvoří základ online databáze PE-
FC a několik dalších aplikací zajistí hladký a efektivní prů-
běh operací. 
Účastníci si vyměnili nápady, názory a zkušenosti, týkající 
se akreditace, propagace a komunikace a financování 
národních vládních orgánů. Celý druhý den byl věnován 
workshopu zaměřenému na nový mezinárodní spotřebitel-
ský řetězec dřeva, který PEFC právě zpracovává, a který 

by měl být připraven ke schválení na další zasedání Valné 
hromady PEFC, která se koná v Santiago de Chile 
29.10.2004. 
 

Posuzování národních certifikačních systémů 

Celkem 5 certifikačních systémů nyní podstupuje proces 
schvalování PEFC. Veřejné konzultace skončily u italské-
ho, chilského a australského certifikačního systému. 
Konzultanti nyní připravují finální zprávu a předloží ji Radě 
PEFC. 
Portugalský systém je nyní v hlavní fázi posuzování a 
všechny zainteresované strany byly přizvány k tomu, aby 
zaslaly svoje připomínky a názory na adresu konzultantů 
do 20.7.2004. 
Aby mohl být vybrán konzultant pro posouzení kanadské-
ho systému certifikace lesů, bylo nyní zahájeno výběrové 
řízení a veřejná konzultace by měla být zahájena během 
několika týdnů. 

Revize národních dokumentů 

Německý systém PEFC bude revidován v roce 2005. 
Z tohoto důvodu byly ustaveny pracovní skupiny, které se 
budou zabývat zdokonalováním standardů a procedur. Do 
tohoto procesu budou zapojeny všechny zainteresované 
skupiny a budou pozvány na workshop zabývající se tímto 
tématem do Würzburgu, který se koná v červenci. 
 
Švédský technický dokument a standardy podstupují revizi 
po 5 letech. Byla ustanovena pracovní skupina pro revizi 
dokumentů, která se skládá ze členů PEFC Sweden a 
Švédské rady vědeckých pracovníků. Cílem práce této 
skupiny je analyzovat a zhodnotit Kritéria a Indikátory a 
formulovat návrh revidovaného technického dokumentu a 
standardů.  
Forum pro revizi standardů PEFC Sweden probíhá letos a 
jsou k němu přizvány všechny zainteresované skupiny. 
Forum probíhá formou slyšení, internetových a emailových 
diskusí. Cílem Fora je dosáhnout konsensu a předložit 
doporučení, která budou předložena pracovní skupině a ta 
je dále zpracuje a předloží Radě. Forum stanoví pro tento 
účel vlastní pracovní postupy. 
První návrh revidovaného technického dokumentu bude 
předložen Radě PEFC Sweden v srpnu. Tento návrh bude 
vystaven na internetu nejméně 60 dní. Po skončení veřejné 
diskuse o tomto návrhu bude zpracována finální verze 
technického dokumentu. Všechny komentáře přicházející 
do Fóra budou zdokumentovány a zahrnuty do procesu. 
Finální verze technického dokumentu bude předložena 
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Radě PEFC Sweden v prosinci 2004. Tato finální verze 
bude zaslána Radě PEFC k posouzení. 
Nový švédský technický dokument bude platit od 1.7.2005. 
 
Revize Finského systému certifikace lesů (FFCS) pro 
hospodaření v lesích byla zveřejněna v únoru 2004. Revi-
dované standardy a popis struktury certifikačního systému 
budou brzy předloženy k posouzení Radě PEFC a projdou 
procesem schvalování. 
Žadatelé o certifikaci a organizace zabývající se lesnictvím 
budou na regionální úrovni rozhodovat o zavedení stan-
dardů během roku 2004. Cílem je používat tyto standardy 
v rámci celé země při terénních auditech, které se budou 
konat v roce 2005. 
Zdokonalena byla pravidla týkající se praktického zavádění 
certifikace lesů a pracovních metod. Účast jak ve skupino-
vé tak individuální certifikaci je popsána jasněji než dříve. 
Současně jsou jednoznačnější i kvantitativní ukazatele a 
další definice. Školení pro osoby, které jsou zodpovědné za 
sběr informací na regionální úrovni a na úrovni organizací 
se koná v květnu a červnu 2004. 

Nový člen týmu v sekretariátu PEFC 

Je nám potěšením oznámit, že sekretariát PEFC 
v Lucemburku má nového kolegu. Je jím Oliver Scholz, 
který od 1.7.2004 pracuje jako komunikační manažer a má 
na starosti vnější a vnitřní komunikaci, strategický rozvoj, 
realizaci a financování. Oliver pracoval poslední roky pro 
asociaci německých vlastníků lesů kde se mezi jiným pro-
blematikou lesnictví na evropské a mezinárodní úrovni. 

NOVINKY ZE SVĚTA 

Austrálie - první certifikace systémem AFC 

Australský systém certifikace lesů (AFS), který byl předlo-
žen na Valné hromadě v Lucemburku v roce 2003 podstu-
puje nyní proces posuzování finskou firmou JP Manage-
ment Consulting (Europe) Oy. Cílem je posoudit zda sys-
tém splňuje všechny požadavky definované Radou PEFC. 
„Schválení systému je důležitým mezníkem na poli certifi-
kace lesů v Austrálii. Kladné posouzení pomůže udržet 
stávající trhy, zejména v Asii, a otevřít další trhy pro aus-
tralské certifikované výrobky,“ řekl Dr. Hans Drielsma – 
představitel ASF Limited. 
První firmou, která získala certifikaci lesů podle ASF bude 
Gunns Limited, lesní a dřevařská společnost se sídlem 
v Tasmánii. Certifikát pokrývá na 220 000 ha lesů jak jeh-
ličnatých (borovice) tak listnatých (Eukalyptus), které 
Gunns Limited vlastní nebo obhospodařuje. 
„Certifikace ASF vyžaduje externí audit provedený nezávis-
lou třetí stranou, která posuzuje, zda je dodržováno trvale 
udržitelné hospodaření v oblasti ekologické, ekonomické i 
sociální a zavazuje se k neustálému zlepšování hospoda-
ření v lesích. Certifikace vzkazuje zákazníkům společností, 
že její činnost je na nejvyšší úrovni,“ dodal Calton Frame, 
manažer Gunns Limited. 
„Certifikace firmy Gunns Limited poskytuje základní infor-
maci o tom, že ASF je důvěryhodným standardem řízení 
pro australské podmínky tím, že pokrývá všechny hlavní 
lesní typy v široké škále lesního majetku,“ řekl výkonný 
tajemník ASF Limited Mark Edwards. 
 
Zdroj: Mark Edwards, afs@forestrystandard.org.au  

Španělsko - vydáno prvních 8 certifikátů C-o-C 

Od září 2003 bylo ve Španělsku vydáno 8 certifikátů spo-
třebitelského řetězce. Firmy, které certifikát získaly pracují 
v různých sektorech průmyslu (papírenský průmysl, výroba 
dřevotřísky, překližek, podlah, atd.) a podporují Španělský 
systém certifikace lesů, který nyní dosáhl 192 352 ha certi-
fikovaných lesů. 
 
Zdroj: Marta Marcos, secretaria@pefc.es  

Německo - PEFC Germany posiluje svoje aktivity 
v oblasti Public relations 

Začátkem letošního roku zahájilo PEFC Germany svoje 
aktivity v oblasti public relations. Reklamní agentura vy-
myslela slogan, který říká, že certifikace je pro lesy štěstí 
(„PEFC – Ein Glück für unseren Wald“). Reklamní kampaň 
pod hlavičkou nového sloganu právě začala, vychází ve 
specializovaném tisku a je zaměřena na B2B komunikaci. 
Dále vyšla nová brožura o certifikaci spotřebitelského ře-
tězce dřeva a bude zaslána všem potenciální spotřebitelům 
v řetězci.  
PEFC Germany také nechala provést mediální analýzu, 
která se zaměřila na analýzu online služeb, které poskytuje 
denní tisk. Výsledek: v průměru je denně publikována jed-
na zmínka o PEFC, zejména v technickém a regionálním 
tisku. 
Rozloha lesů certifikovaných PEFC v Německu je nyní 6 
867 769 ha a to na 2 501 obecních majetcích, 2 408 sou-
kromých majetcích a 836 majetcích lesnických sdružení 
(které mají dohromady 205 000 členů). Byly vydány 2 další 
regionální certifikáty  - Macklenburg-Vorpommern a Sár-
sko. Certifikace tedy nyní pokrývá téměř všechny německé 
země  - kromě Šlesvicko – Holštýnska. Státní lesy v Sársku 
mají 2 certifikáty – jak PEFC tak i FSC. Čtyři roky poté, co 
se státní správa lesů získala certifikát FSC, se rozhodla i 
pro certifikát PEFC z důvodu zvýšené poptávky po certifi-
kaci PEFC ze strany největších zákazníků. 
Počet certifikátů spotřebitelského řetězce vzrostl na 436 a 
zahrnuje 273 obchodníků se dřevem, 106 pilařských pro-
vozů, 9 papírenských provozů, 6 zpracovatelů dřeva, 6 
stavitelů a 14 ostatních dřevozpracujících podniků (k 
30.4.2004). 
 
Zdroj: Dirk Teegelbekkers; teegelbekkers@pefc.de 

Největší celulózka v Německu začíná od července vy-
rábět s certifikátem PEFC 

Největší celulózka v Německu „Zellstoff Stendal“, která 
získal certifikát C-o-C podle PEFC začíná počínaje červen-
cem produkovat certifikované výrobky. Celulózka se na-
chází západně od Berlína a každoročně vykupuje 3 miliony 
m vlákniny a štěpky. Výkupní politika této společnosti vý-
razně ovlivní certifikaci lesů ve východním Německu. Do-
posud nebyla po certifikovaném dřevě téměř žádná po-
ptávka, proto bylo certifikováno pouze několik soukromých 
a obecních lesů.  
 
Zdroj: Dirk Teegelbekkers; teegelbekkers@pefc.de  
 

Slovensko - PEFC zintenzivňuje aktivity v oblasti Pub-
lic relations 

Pro testování v rámci pilotního projektu byl koncem roku 
2003 po veřejné konzultaci schválen technický dokument. 
3.5. 2004 byl zahájen externí auditu Žadatel o regionální 

mailto:afs@forestrystandard.org.au
mailto:secretaria@pefc.es
mailto:teegelbekkers@pefc.de
mailto:teegelbekkers@pefc.de
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certifikaci a tento byl ukončen v půlce června, tím byl záro-
veň ukončen pilotní projekt certifikace lesů na Slovensku. 
Technický dokument je nyní připraven i se včleněnými 
změnami, které přinesl výsledek pilotního projektu. Tech-
nický dokument Slovenského systému certifikace lesů bude 
po splnění požadavků, které jsou nezbytné pro získání 
certifikátu, předložen k finálnímu schválení na příští Valné 
hromadě Slovenské Asociace pro certifikace lesů (SFCA) a 
jakmile bude schválen, může být předložen Radě PEFC 
v Lucemburku k oficiálnímu schválení a k procesu vzájem-
ného uznávání. 
Spolupracujeme se Slovenským národním akreditačním 
servisem který, podle schválené dokumentace, buduje svůj 
systém pro akreditaci a dozor pro certifikační orgán.  
Valná hromada SFCS proběhla začátkem května. Na tomto 
setkání byl národním sekretářem PEFC Slovensko jmeno-
ván Ján Korček. 
 
Zdroj: Ján Korček; korcek@pefc.sk 

Rakousko - Přírodní hřiště pro vídeňské děti. Klášter 
Klosterneuburg věnoval škole kmeny stromů certifiko-
vaných PEFC. 

Lesnická sekce kláštera Stift Klosterneuburg umožnila, aby 
vídeňská mateřská školka získala zdarma kmeny stromů 
pro přírodní hřiště. Kmeny pocházejí z lesů certifikovaných 
PEFC. 
Téměř 900 let jsou augustiniáni aktivní v oblasti pastorální, 
hospodářské, společenské i kulturní. Oblast lesa, kterou 
obhospodařují má asi 8 000 ha. Činnost kláštera v oblasti 
lesnictví je vedena podle principů trvale udržitelného hos-
podaření. Zvláštní pozornost je věnována ochraně ohrože-
ným druhům živočichů a rostlin. 

Zdroj: Dipl.-Ing. Dietmar Hagauer, Daniela Steinbach, PE-
FC Austria 
 
Pod hlavičkou PEFC Austria certifikováno 250 firem 
 
Dvěstěpadesátý certifikát získala firma Johann Raffler, 
která sídlí ve Weisskirchenu a zabývá se obchodem, pře-
pravou zboží a školkařstvím. Ve školkách ve Styrii a Carin-
thii společnost pěstuje zejména smrk a modřín. Produkce 
dosahuje asi půl miliardy rostlin ročně. Obchod se dřevem 
je zaměřen na 3 druhy smrku, jedle a modřínu pro rakous-
ké pily a papírenský průmysl. Jednou ze specialit této firmy 
je dodávání dřeva, které je těženo od září do února, kdy 
měsíc ubývá. Toto dřevo je dodáváno firmě Säge 
Gusswerk a z něj se vyrábí vysoce kvalitní dřevěné domy.  
„Tím, že používáme logo PEFC, můžeme přispět k podpoře 
využívání lesů, což neznamená ruinující těžbu, ale využí-
vání ekonomické a vedené podle zásad trvale udržitelného 

hospodaření“, vysvětlil 
Johann Raffler svoje 
rozhodnutí připojit se 
k systému PEFC.  
V Rakousku je nyní 
certifikováno PEFC 
269 firem. Poptávka 
po výrobcích certifiko-
vaných PEFC stoupá. 
Proto se PEFC Austria 
rozhodlo vytvořit onli-

ne databázi, jejímž cílem je poradit jak nakupovat dřevo. 
Systém „PEFC-Einkaufsratgeber“ byl spuštěn v květnu 
2004. Dává podrobný přehled o všech rakouských produ-
centech certifikovaných PEFC a jejich výrobcích. „PEFC-
Einkaufsratgeber“ pomáhá při kontaktování zákazníka a 
obchodníka. Slouží jako přímá pomoc pro všechny spotře-
bitele  a v neposlední řadě pro B2B zákazníky. Více na 
http://www.pefc-einkaufsratgeber.at  
 
Zdroj: Dietmar Hagauer; presse@pefc.at  

Belgie - Téměř třetina belgických lesů je certifikována 

V Belgii je certifikováno systémem PEFC na 197 000 ha, 
což je téměř 1/3 rozlohy lesů. 
Díky dvěma evropským projektům Interreg III A/B (Proholz-
Probois a Eurowood) mohlo PEFC Belgium zaměstnat tým 
3 inženýrů. Jejich úkolem je informovat vlastníky lesů a 
firmy, které se chtějí zapojit do spotřebitelského řetězce 
dřeva o certifikaci PEFC a jsou také zodpovědní za vnější 
komunikaci (s tiskem, politickým spektrem, spotřebiteli, 
veřejností,…). 
Doufáme, že s tímto novým týmem dosáhneme významné-
ho nárůstu certifikátů C-o-C a tím i poptávky po výrobcích 
certifikovaných PEFC. V současnosti je certifikováno 9 
velkých firem a mnoho dalších má zájem se do procesu 
zapojit. 
Aby bylo možné šířit povědomí o certifikaci lesů podle 
PEFC, budou brzo zprovozněny webové stránky PEFC 
Belgium a vyjde newsletter. 
 
Zdroj: Bertrand Auquiere; b.auquiere@woodnet.com  

Itálie - vytvořeny tři pracovní skupiny pro vypracování 
standardů týkajících se hospodaření v lesních poros-
tech.  

Na svém zasedání dne 11.2.2004 se PEFC Italy rozhodlo 
ustavit 3 pracovní skupiny, které budou mít za úkol vytvořit 
standardy pro hospodaření v lesních porostech. Pracovní 
skupiny zahájily svou činnost na konci března. 

Itálie – vydány 3 certifikáty spotřebitelského řetězce 
dřeva 

Bartolinlegno, Palm and Palm Work and Peoject jsou dal-
šími podniky, které získaly certifikát spotřebitelského řetěz-
ce PEFC. Certifikačním orgánem je ICILA (www.icila.org). 
Společnost Bartolinlegno vyrábí zahradní příslušenství 
(www.bartolinlegno.it); Palm Work and Project je servisní 
organizací a vyrábí dřevěné obaly, drobné dřevěné výrobky 
a palety. Obě firmy nakupují borové a smrkové dříví 
z Rakouska, Německa a Finska. 
 
Zdroj: Antonio Brunori; info@pefc.it  

mailto:korcek@pefc.sk
http://www.pefc-einkaufsratgeber.at
mailto:presse@pefc.at
mailto:b.auquiere@woodnet.com
http://www.icila.org
http://www.bartolinlegno.it
mailto:info@pefc.it
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Norsko – téměř 50% řeziva je certifikováno  

Pila Løvenskiold Kirkenær Bruk AS je čtvrtým norským 
pilařským provozem, který získal certifikát spotřebitelského 
řetězce PEFC a licenci k používání loga PEFC. Předtím 
certifikát i licenci pro používání loga získaly firmy Moelven 
Timber AS, Begna Bruk AS a Jaslestad Bruk AS. Produkce 
všech výše uvedených firem dosahuje téměř 50% celkové 
norské produkce řeziva. Certifikát spotřebitelského řetězce 
dřeva PEFC získala také papírenská společnost Norske 
Skog Sales & Logistics Wood. 
 
Zdroj: Elisabeth Gill, pefc.norge@skog.no  

Dánsko zvolilo nového předsedu a místopředsedu 
PEFC 

Novým předsedou PEFC Denmark byl zvolen Niels Peter 
Dalsgård. Niels Peter pracuje jako inspektor pro lesní ob-
vod Salten Langsø. Obvod je administrativní jednotkou, 
která zahrnuje 35 nezávislých lesních majetků. Niels Peter 
zároveň zastupuje Dánskou lesnickou společnost v Dánské 
radě. 
Novým místopředsedou PEFC Denmark je Palle Thomsen. 
Palle zastupuje v Dánské radě Federaci obchodníků se 
dřevem. 
 
Zdroj: Tanja Olsen, to@skovforeningen.dk 

Švédsko – certifikováno 3,7 milionu ha lesů 

Ve Švédsku je nyní certifikováno na 19 000 soukromých 
vlastníků. Certifikovaná rozloha vzrostla o 1 mil ha, když 
certifikát získala firma Holmen Forest. V roce 2004 počítá-
me s dalším nárůstem, protože o certifikaci projevila zájem 
firma Bergvik Forest. Bergvik Forest, která je ve vlastnictví 
Stora Enso Forest a Korsnäs Forest. Vlastní asi 2,4 mil ha 
půdy. Novým členem PEFC se stala také největší zastřešu-
jící organizace FSC ve Švédsku Skogssällskapet. Novým 
členem je také Setra Group, kterou vlastní Mellanskog och 
Svea, jejímž cílem je získat certifikát C-o-C. 
Držiteli certifikátu je 90 společností, z nichž 80 získalo 
licenci na používání loga PEFC. 
Švédský potenciál dodávat výrobky certifikované PEFC na 
trh je v současné době dobrý. Z výše zmíněných společ-
ností, které jsou držiteli certifikátu C-o-C se 13 z nich zabý-
vá zpracováním kulatiny, 70 je pil a 7 papírenských provo-
zů. Celkový objem zpracovávané kulatiny dodávané do 
těchto provozů je více než 15 mil m3 a podíl certifikovaného 
dřeva přesahuje 30%. 
 
Výsledkem dotazníku týkajícího se dodávek materiálu 
certifikovaného PEFC, který byl distribuován mezi firmy byl 
zjištěn významný nárůst oproti číslům zjištěným v minulosti. 
Během druhé poloviny roku 2003 dodávalo výrobky ze 
dřeva certifikovaného PEFC 20 pil a 12 z nich používalo 
logo PEFC. 

Marketingové semináře PEFC 

Severské země mají v plánu uspořádat marketingové se-
mináře PEFC v Kodani a v Londýně na podzim 2004. 
 
S PEFC nyní ve Švédsku spolupracuje níže uvedených 6 
certifikačních firem: 
 
DNV – De Norske Veritas 
SEMKO.DEKRA Certification AB 
SGS Sveden AB 

SP Sveriges provnings och forskningsanstalt 
BVQI Bureau Veritas Quality International 
BMG Trada Certifiering 
 
Zdroj: Folke Stenström; folke.stenstrom@pefc.se  

Kanada – CSA žádá o schválení PEFC 

Kanadská žádost o schválení PEFC byla předložena Radě 
PEFC na jejím setkání 5.4.2004 v Lucemburku. Paul Woo-
ding, člen Rady PEFC a člen vládního orgánu PEFC Ca-
nada přestavil žádost jménem PEFC Canada. Tento vý-
znamný milník je výsledkem 3 let příprav a je to první žá-
dost, která přišla se Severní Ameriky a předznamenává tím 
globální směr certifikace PEFC. 12.5.2004 byla kanadská 
žádost zveřejněna na webových stránkách Rady PEFC.  
Základem kanadské žádosti je CAN/CSA-Z802 neboli Ka-
nadský národní standard pro trvale udržitelné hospodaření 
v lesích a CSA PLUS 1163 Spotřebitelský řetězec dřeva. 
Program pro trvale udržitelné hospodaření v lesích podle 
CSA je ve shodě s Guide 66 a 65 ISO/IEC a je akreditován 
Normalizační radou Kanady (SCC). PEFC Canada je říze-
no CSA Intenrational´s Forest Products Group. 

Ustavení a činnost vládního orgánu PEFC Canada 
Další důležitou činností CSA International´s Forest Pro-
ducts Group ve vztahu k PEFC je formání ustavení a čin-
nost vládního orgánu PEFC Canada. PEFC požaduje usta-
vení a činnost národního vládního orgánu. Národní vládní 
orgán PEFC je členem Rady PEFC. Předsedou PEFC 
Canada je Peter Johnson a tajemníkem Teresa Borgiel. 
 
Tím, že se v Kanadě činnost PEFC teprve rodí, probíhají 
marketingové aktivity a komunikace s veřejností ve velmi 
malém rozsahu. Status PEFC v Kanadě nebyl jasný do té 
doby, než byl v posledním kvartále roku 2003 zajištěn sys-
tém financování. Marketingové a komunikační aktivity se 
zaměřují především na 2 oblasti: vzrůstající povědomí o 
PEFC směrem ke zpracovatelským firmám a exportérům 
výrobků ze dřeva.  
 
Pro PEFC Canada budou následující měsíce velmi nároč-
né. Klíčovou událostí je posuzování kanadských dokumen-
tů v PEFC; dále pak marketingové a komunikační akce 
v rámci i mimo Kanadu; rozvoj infrastruktury PEFC 
v Kanadě transparentní cestou; a harmonizace označování 
výrobků mezi CSA a PEFC. 
 
Zdroj: Teresa Borgiel; teresa.borgiel@csa-international.org 

mailto:pefc.norge@skog.no
mailto:to@skovforeningen.dk
mailto:folke.stenstrom@pefc.se
mailto:teresa.borgiel@csa-international.org
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Příloha: 
Interview s předsedou komory zpracovatelů a místo-
předsedou PEFC ČR Ing. Josefem Horákem 

Pane místopředsedo, mohl 
byste se krátce představit? 
Pro mnohé bude jistě překva-
pením, že nejsem vyučen 
v oboru. Nejsem lesní inženýr, 
nemám dřevařskou specia-
lizaci, jsem pouze obyčejný 
ekonom. Do roku 1989 jsem 
pracoval pouze v odvětví 
průmyslu papíru a celulózy. 
Od roku 1990 jsem působil na 
Ministerstvu lesního hospo-

dářství a dřevozpracujícího průmyslu. Po jeho zrušení pak 
na Ministerstvu průmyslu, posléze pak na Ministerstvu 
průmyslu a obchodu. Především vždy v odvětvích dře-
vozpracujícího průmyslu. V závěru svého působeni ve 
státní správě však byl záběr rozšířen o další průmyslová 
odvětví. V roce 1993 jsem odešel do privátního sektoru a 
věnoval se zcela odlišné problematice kolektivního investo-
vání. V roce 2001 jsem se vrátil zpět, blíže k lesnímu hos-
podářství a dřevozpracujícímu průmyslu. Zde působím i 
v současné době.  
Kdy jste poprvé slyšel o certifikaci lesů a spotřebitel-
ského řetězce dřeva a jak tehdy jste vnímal důležitost 
certifikace? 
Přes zcela jiné zaměření jsem se v průběhu 90-tých let 
zajímal o aktuální dění v lesnicko dřevařském komplexu. Je 
tedy zcela pochopitelné, že jsem se někdy v druhé polovině 
posledního desetiletí minulého století poprvé seznámil 
s problematikou certifikace v lesním hospodářství. Díky 
shodě šťastných náhod jsem měl možnost poznat tuto 
problematiku v Severní Americe.  
Vnímavému pozorovateli bylo zřejmé, že je jen otázkou 
času kdy tyto otázky díky globalizačním procesům budou 
aktuální i v zemích s vysokou úrovní lesního zákonodárství 
a s neméně vysokou úrovní lesního hospodaření. Následný 
vývoj nebyl proto pro mne až tak velkým překvapením. 
Zcela jistě patřím mezi generaci, která velmi intenzivně 
poznala zkušenost jistého politického přístupu při řešení 
věcných problémů. Opakování historie pak již není nic 
nového. Měl jsem štěstí, že jsem byl osobně přítomen při 
realizaci velkého projektu certifikace spotřebitelského ře-
tězce a ISO 9001 v podmínkách ČR, a aktivně se podílel 
na jeho realizaci.  
Zpět k Vaší otázce. Jsem rád, že mé odhady vývoje 
z konce minulého století se naplňují. Nejsem proto překva-
pen stávajícím vývojem.  
Je certifikované dřeva důležitým nástrojem při prosa-
zování na trhu a jak podle Vás vnímají odběratelé pří-
padně finální zákazníci informaci o ekologicky přijatel-
ném původu dřeva.  
Nevím, zda takto formulovaná otázka přesně vystihuje 
podstatu problému. Zcela jistě zůstává pravdou, že bez 
všeobecných požadavků trhu v širším slova smyslu by 
neměla certifikace ten význam, který dnes má.  
Na druhé straně je velmi patrný rozdíl mezi velkým a na 
trhu významným zpracovatelem surového dříví a anonym-
ním konečným zákazníkem obchodního řetězce. Jinak 
řečeno, zpracovatel surového dříví má čím dál menší mož-
nost nerespektovat ekologicky přijatelný původ zpracová-

vaného dřeva. Ovlivnit chování drobného zákazníka je však 
proces kvalitativně jiné úrovně.  
Jak vnímáte, že po roce a půl od vydání akreditace pro 
první certifikační orgán je již certifikováno přes 100 
firem? Je to důkazem, že jsou české podniky připrave-
ny reagovat na potřeby trhu? 
Můj názor je zcela jednoznačný. Nejsem vůbec překvapen 
stávajícím vývojem. Odpovídá zcela realitě. Vezmeme-li 
v úvahu, že je dnes v ČR certifikováno cca 80% lesa a 
pouze LCR mají více než 100 smluvních partnerů. Je zřej-
mé, že požadavky na certifikaci spotřebitelského řetězce 
nejsou ničím mimořádným. Spíše opačný vývoj by signali-
zoval nenormální vývoj. Je také velmi důležité, že ve struk-
tuře certifikovaných subjektů jsou zastoupeny prakticky 
všechny kategorie. Pro podnikatelské subjekty v ČR byla 
vždy typická vysoká přizpůsobivost. Není proto žádný dů-
vod, aby tento princip neplatil i v tomto případě.  
Jsou podle Vašeho názoru požadavky normy CFCS 
1004-1:2002, které popisuje požadavky na systém sle-
dování toku certifikovaného dřeva firmou, přijatelné i 
pro drobné podniky? 
Myslím, že bezesporu ano. Struktura společností, které 
získaly certifikát to jednoznačně dokazuje. Kdo vede účet-
nictví, poskytuje relevantní informace vnějšímu okolí nemá 
žádné problémy. Nesmíme také zapomenout, že celá řada 
subjektů se účastní procesu zavádění systému řízení ja-
kosti podle ISO 9001. Tam jsou požadavky ještě náročněj-
ší.  
Jaké jsou zkušenosti s přístupem certifikačních orgá-
nů? 
Jednoznačně dobré. V oblasti certifikace spotřebitelského 
řetězce již existuje konkurence tří subjektu akreditovaných 
na tuzemském trhu. Počet vydaných certifikátů je na druhé 
straně také veliká zkušenost pro auditory. Přece tyto sku-
tečnosti nemohou zůstat bez pozitivního vlivu na kvalitu 
podnikatelského prostředí.  
Mohl byste stručně popsat činnost komory zpracovate-
lů? 
Komora zpracovatelů je jednou ze tří komor PEFC ČR 
Jsou v ní zastoupeny prostřednictvím podnikatelských 
svazů subjekty podnikající v lesním hospodářství, dře-
vozpracujícím a celulózo-papírenském průmyslu. Význam-
ným způsobem se podílela na přípravě a testování normy 
CFCS 1004-1: 2002.  
V příštím roce nás čeká revize celého systému certifikace 
PEFC v ČR. Tím je předurčeno zásadní zaměření činnosti 
nejenom naší komory pro příští rok.  
Řešíme také systémové otázky vzájemného uznávání 
různých certifikačních systémů spotřebitelského řetězce 
dřeva. Považujeme za svoji povinnost v maximálně možné 
míře chránit zájmy podnikatelských subjektů 
Proč si myslíte, že je systém PEFC nejvhodnější pro 
české poměry? 
Dovolím si stručnou odpověď. Pravděpodobně proto, že 
dostatečné míře respektuje podmínky vývoje lesního hos-
podářství nejen v ČR, ale ve významné části Evropy. Na 
druhé straně však nepochybně plní obecné požadavky 
certifikace.  
Dovedete odhadnout, jakým směrem se bude dále 
vyvíjet certifikace systémem PEFC a co bude potřeba 
v nejbližší době udělat? 
Myslím, že všechny certifikační systémy musí reagovat na 
vývoj, kterým obecně procházíme. Integrační procesy 
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v rámci EU, globalizační procesy ve světovém hospodář-
ství nemohou zůstat bez vlivu na tuto zdánlivě vzdálenou 
oblast.  
V našich podmínkách pak zcela jistě budeme řešit otázky 
velikosti regionu, připravovat revizi národních dokumentů. 
Musíme také hledat způsob jak komunikovat s ostatními 
certifikačními systémy.  
Nesmíme přece zapomenout, že společným a sjednocují-
cím cílem certifikace je trvale udržitelný rozvoj.  
 
Děkuji za rozhovor.  

Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz 

PEFC Česká republika 

 
PEFC Česká republika 
Nábřežní 1326 
250 44 Brandýs n/Labem 

 
Tel. 322 319 865 
Fax: 326 902 434 
E-mail: pefc@pefc.cz 

   www.pefc.cz  
 
 

 

Přehled stavu certifikovaných lesů ve vybraných zemích k 1.7.2004 

 

 

Belgie 600 000 34,42% 206 524 9 1,00% 5 999 72
Česká republika 2 630 000 73,46% 1 932 045 95 0,40% 10 441 12
Dánsko 460 000 2,14% 9 827 0 0,08% 372 51
Estonsko 2 011 000 0 52,89% 1 063 555 10
Finsko 23 000 000 96,95% 22 298 165 80 0,00% 93 1
Francie 13 880 000 23,53% 3 266 589 523 0,11% 15 325 51
Chorvatsko 2 105 000 0 94,46% 1 988 480 22
Itálie 6 360 000 6 0,18% 11 411 77
Litva 1 976 000 0 21,89% 432 526 14
Lotyšsko 2 882 000 0,96% 27 698 13 58,50% 1 685 932 70
Lucembursko 80 000 0 0,00% 0 4
Maďarsko 1 610 000 0 11,72% 188 687 8
Německo 9 811 000 70,26% 6 892 983 401 5,06% 496 520 245
Nizozemsko 330 000 2 38,50% 127 056 193
Norsko 12 000 000 76,93% 9 231 700 5 0,04% 5 100 5
Polsko 8 590 000 0 72,01% 6 186 018 249
Portugalsko 3 467 000 0 0,00% 0 0
Rakousko 3 924 000 100,00% 3 924 000 272 0,10% 4 044 21
Rumunsko 5 940 000 0 0,53% 31 611 9
Slovensko 1 989 000 0 2,20% 43 659 10
Slovinsko 1 077 000 0 0,00% 0 11
Španělsko 6 910 000 3,68% 254 167 15 0,02% 1 135 23
Švédsko 24 400 000 15,40% 3 756 624 46 42,38% 10 340 764 114
Švýcarsko 930 000 29,77% 276 879 111 26,77% 248 973 145
Velká Británie 2 030 000 0,45% 9 125 41 56,81% 1 153 334 347
CELKEM EVROPA 52 086 326 1619 26 191 351 1796

Austrálie 0 246 175 4
Brazílie 400 000 000 0 0,40% 1 606 962 151
Chile 16 100 000 0 2,61% 420 719 21
Japonsko ** 1 278 314 162
Jihoafrická republika 3 980 000 0 37,68% 1 499 620 123
Kanada * 322 500 000 4,46% 14 380 000 0 1,32% 4 253 822 101
Malajsie 0 77 242 37
Mexiko 37 440 000 0 1,54% 578 194 15
Nový Zéland 6 200 000 0 10,07% 624 326 55
USA * 298 100 000 3,67% 10 930 000 0 1,61% 4 795 890 406
* Systémy v USA a Kanadě nebyly dosud uznány Radou PEFC
** Podílí se na propagaci iniciativy PEFC Asie a připravuje žádost o přijetí do PEFC

CELKEM SVĚT 52 086 326 1620 43 241 416 3136

člen PEFC
dosud neschválený systém

člen PEFC
připravuje žádost o přijetí do PEFC

NĚKTERÉ MIMOEVROPSKÉ
dosud neschválený systém

člen PEFC

není členem PEFC

není členem PEFC

připravuje žádost o přijetí do PEFC
není členem PEFC

členem PEFC
není členem PEFC

dosud neschválený systém

není členem PEFC

člen PEFC

dosud neschválený systém

není členem PEFC

není členem PEFC

člen PEFC

člen PEFC

PEFC FSC
Stát celková 

výměra lesů
% cert. lesů

výměra cert.lesů 
(ha)

počet cert. 
CoC % cert. lesů

výměra 
cert.lesů (ha)

počet cert. 
CoC

mailto:pefc@pefc.cz
mailto:pefc@pefc.cz
http://www.pefc.cz
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Novinky PEFC Česká republika 

Certifikace lesů  

Certifikace lesů v ČR 

V pořadí již druhý dozorový audit certifikačního 
orgánu BVQI proběhl u Sdružení-Žadatele o regio-
nální certifikaci lesů ve dnech 23.-25.6.2004. 
V rámci namátkové kontroly bylo prověřeno 6 les-
ních majetků: LČR LS Vyšší Brod a LS Železná 
Ruda, VLS LS Nepomuk, Správa KRNAP, Lesy 
města Prostějov, Ludvík Belcredi – Sněžné.  
Audit u Sdružení-Žadatele (S-Ž) se týkal provedení 
změn v Metodice a Zprávě dle připomínek dozoro-
vého auditu 2003, ověření politiky jakosti a cílů 
jakosti jejich plnění, stanovení pravomocí a odpo-
vědnosti a změny v této oblasti, interní audity, zprá-
vy, průběh a výsledky, přehled nově přistoupivších 
účastníků certifikace, opatření k nápravě a preven-
tivní opatření Sdružení a NCC, přezkoumání vede-
ním S-Ž, řízení dokumentů, záznamů a dat, opatření 
provedená S-Ž k připomínkám dozor auditu včetně 
zavedení případných změn. 
Z provedeného auditu nejsou zatím k dispozici ofici-
ální výstupy. Podle předběžných informací lze před-
pokládat, že zjištěné skutečnosti budou komentová-
ny na úrovni doporučení k nápravě stávajícího sta-
vu. 

Zdroj: Ing. Antonín Lizna smslmcr@tiscali.cz 

Přehled certifikovaných lesů systémem PEFC  

Druh vlastnic-
tví 

Výměra 
v ha 

Rozloha 
v % 

Počet 
osvědčení 

Státní  1 577 788 81,76 166 
Obce a města 201 569 10,45 370 
Fyzické osoby 105 913 5,49 115 
Právnické 
osoby 44 474 2,3 43 

Celkem  1 929 745 100 694 
*údaje k 1.7.2004 

 Zdroj: NCC, cert@uhul.cz 

Program semináře o certifikaci a auditu 

Dne 26.8.2004 se koná pod patronací České lesnic-
ké společnosti a Ústavu pro hospodářskou úpravu 
lesů (ÚHÚL) v Brandýse nad Labem seminář na 
téma Certifikace a audit v lesním hospodářství. 
 
Program:  
MZe: Vztah MZe k certifikaci lesů jako nástroji na 

podporu vnímání lesního hospodářství a dře-
vozpracujícího průmyslu 

Ing. Marcel Skála, BVQI: Vysvětlení obecných 
principů certifikace, certifikace lesů a spotřebitel-
ského řetězce dřeva 

Doc. Ing. Ladislav Slonek, CSc., MZLU Brno: 
Historie certifikace ve světě 

PhDr. Ivan Rynda, Univerzita Karlova, Praha: Eko-
logické aspekty certifikace lesů 

Alfons Kokoška, OSDLV, České Budějovice: Soci-
ální aspekty certifikace lesů 

Ing. Jaroslav Tymrák, Rada PEFC, Lucemburk: 
Evropské aspekty certifikace lesů 

JUDr. Ing. Martin Flora, MZLU Brno: Legislativní 
úpravy požadavků na trvale udržitelné hospodaře-
ní v lesích 

Ing. Borek Nejezchleb, ŠLP Křtiny: Pohled vlastní-
ka lesa na certifikaci lesů a její využití při komuni-
kaci se zákazníkem 

Ing. Radim Černín, Kronospan Jihlava: Pohled 
zpracovatele dřeva na certifikaci lesů a její využití 
při komunikaci se zákazníkem 

Ing. František Morávek, Horní Pohleď: Srovnání 
požadavků certifikačních systémů v okolních ze-
mích 

Mgr. Michal Rezek, FSC, Brno: Představení systé-
mu FSC a jeho aktivit v ČR 

Prof. Ing. Josef Gross CSc., CZU LF Praha: Před-
stavení systému PEFC a jeho aktivit v ČR  

Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz  

 
 

Červenec 2004 

mailto:smslmcr@tiscali.cz
mailto:cert@uhul.cz
mailto:pefc@pefc.cz
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Certifikace spotřebitelského řetězce dřeva v ČR 

Co je spotřebitelský řetězec dřeva  

Certifikace lesů má smysl 
pouze v případě, kdy se 
dřevo s certifikátem dosta-
ne ke konečnému spotře-
biteli, proto je nutná 
certifikace všech dřevo-
zpracujících podniků  
v celém řetězci. Certifika-
ce spotřebitelského řetěz-
ce dřeva přinese také 
harmonizaci procesů ve 
firmě, což snižuje nutnost 
nestandardních řešení a 
jasně určuje odpovědnost 
a pravomoc všech 
zaměstnanců. Normativní 
dokument PEFC ČR 
(www.pefc.cz) povoluje tři 
možné varianty sledování toku dřeva: 
 
1. Inventární metody 
a) Metoda vstup–výstup – Procento dřeva z certifikovaných lesů, které firma nakoupí od certifikovaných vlast-

níků lesů a zpracovatelů (vstup) odpovídá procentickému podílu produkce, které firma označuje, že pochází 
z certifikovaných zdrojů (výstup) 

b) Metoda minimálního podílu – Firma může označovat 100% produkce logem PEFC za předpokladu, že 
podíl dřeva z certifikovaných zdrojů obsažený ve výrobku dosáhl minimálního podílu 70%. 

2. Fyzická separace – Oddělené zpracování a skladování dřeva z certifikovaného a necertifikovaného lesů. 
 
V případě, že např. obchodník neporušuje originální balení výrobku, z kterého je jasný certifikovaný původ dřeva, 
není nutný dokladovat tok certifikovaného dřeva. 
 
Jaké je sledování toku dřeva zajištěno? 
Zpracovatel má zdokladované dodavatele dřeva, že jsou certifikováni systémem PEFC a dodávka je patřičně 
označena. Dodavatel se prokazuje osvědčením o účasti v regionální certifikaci lesů nebo certifikátem spotřebitel-
ského řetězce dřeva. 
Zpracovatel se rozhodne pro jeden z možných způsobů kontroly (metoda vstup/výstup, metoda minimálního podí-
lu nebo fyzická separace) a ten si nechá prověřit třetí nezávislou stranou (dokumentovaný systém kontroly, odpo-
vědnost jednotlivých pracovníků, řešení neshod a přijímání nápravných opatření ...) 
Zavedení systému označování produkce (razítko, nálepka, potisk atd.), tak aby odběratelé na základě průvodních 
dokumentů mohli zjistit obsažené množství dřeva z certifikovaných lesů je ve vaší dodávce. 
 

Wood Forest s.r.o. - 100. certifikát C-o-C 

O výrazném růstu počtu certifikátů spotřebitelského 
řetězce dřeva (C-o-C), kterého jsme u systému 
PEFC svědky v ČR svědčí, že po necelém roce a 
půl byl v  polovině roku 2004 vydán 100. certifikát  
C-o-C. Jsme tak po Německu, Rakousku, Francii a 
Švýcarsku 5 zemí, která překonala magickou hranici 
100 certifikátů C-o-C. V současné době je počet 
vydaných certifikátů 105 pro celkem 141 podnikatel-
ským subjektům. Mezi nimi je 66 těžebních společ-
ností, 35 obchodníků se dřevem, 22 zpracovatelů 
dřeva, 14 pilařských provozů a 2 papírenské firmy. 
A právě 100. certifikát obdržela firma Wood Forest 
s.r.o. z Ledče nad Sázavou, která se zabývá přede-
vším zpracování jehličnatého dřeva. Při této příleži-
tosti jsme požádali o rozhovor Ing. Petra Horného 
vedoucí systému spotřebitelského řetězce dřeva. 
 
Pane inženýre, úvodem přijměte moji gratulaci, 
k získání jubilejního 100. certifikátu spotřebitel-

ského řetězce dřeva systémem PEFC a před-
stavte, prosím, čtenářům krátce firmu Wood 
Forest i sebe? 
 
Děkuji Vám, a zároveň vítám možnost přiblížit firmu 
Wood-Forest s.r.o., která má zhruba desetiletou 
historii. Působíme v regionu Vysočiny a máme cel-
kem tři původní provozy na zpracování dřevní hmo-
ty, které prošly za dobu existence firmy rozsáhlými 
rekonstrukcemi. 
Na pile ve Světlé nad Sázavou jsou to dvě techno-
logie s ročním objemem 50 000 m3 v pořezu a výro-
bou asi 25 000 m3 stavebního řeziva a paletových 
přířezů. Na manipulačních skladech v Ledči nad 
Sázavou a v Humpolci zmanipulujeme na zkracova-
cích linkách přibližně 50 000 m3 surových kmenů 
ročně. Jednatelem společnosti je pan Jiří Popela. Já 
zastávám v současné době u firmy Wood-Forest 
s.r.o. funkci představitele vedení v rámci systému  
C-o-C. V minulosti jsem pracoval v hospodářské 
úpravě lesů, na různých funkcích v lesních 
společnostech a také dva roky jako ředitel pily ve 

http://www.pefc.cz
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nostech a také dva roky jako ředitel pily ve Světlé 
nad Sázavou. 
 
Kdy jste poprvé slyšel o certifikaci spotřebitel-
ského řetězce? Jaký byl váš názor na ní tehdy a 
nyní? 
 
O certifikaci spotřebitelského řetězce dřeva jsem se 
dozvěděl tak, že se mě přímo dotkly její požadavky 
při práci u lesní společnosti. Požadavky nebyly pro 
mě příliš zatěžující, protože řídící a informační pro-
cesy ve firmě byly na dobré úrovni. Takže můj po-
stoj byl neutrální. Nyní si myslím, že kromě vlastní-
ho sledování toku dřevní suroviny má systém vý-
znam pro lepší fungování procesů ve firmě obecně 
a také jako zdroj zkušeností a odraz pro získávání 
dalších certifikátů. 
 

 
 
Představitelé firmy Wood Forest s.r.o. Ing. Petr Horný 
(vpravo s certifikátem) a jednatel firmy p. Jiří Popela 
 
Co pro Vaší firmu bylo hlavním impulsem pro 
získání certifikátu C-o-C? 
 
Impulsů bylo asi více. Jednak skutečnost, že našimi 
dodavateli jsou větší společnosti, které certifikované 
byly. Také jsme předpokládali nárůst požadavků na 
certifikované výrobky a to nejen na výřezy a řezivo, 
ale i např. na bílou štěpku a piliny. Měli jsme totiž 
informace, že se někteří větší zpracovatelé na certi-
fikaci chystají. Chtěli jsme být na toto připraveni. 
 
Pro jakou ze 3 variant certifikace jste se rozhod-
li? Je obtížné splnit požadavky normativního 
dokumentu pro firmy Vaší velikosti a jak hodno-
títe práci certifikační firmy ? 
 
Jelikož máme zajištěn dostatek certifikované surovi-
ny na vstupu, zvolili jsme metodu minimálního prů-
měrného podílu. Naše firma měla již před certifikací 
dostatečně fungující procesy, zavedeny pracovní 
postupy a odpovědnosti, a zaběhlý a kvalitní infor-

mační systém. Doplnili jsme software pro vlastní 
sledování C-o-C a samozřejmě museli popsat pro-
cesy, zavést dokumentaci atd. 
V této oblasti jsme spolupracovali s poradenskou 
firmou. Vlastní sledování toku suroviny usnadňuje 
zvolená metoda minimálního průměrného podílu, a 
skutečnost, že máme na vstupu pouze jehličnatou 
hmotu a nemáme kombinované výrobky. S přihléd-
nutím k uvedenému to nebylo až tak složité systém 
zavést. Audit proběhl podle odsouhlaseného plánu 
na základě dané metodiky. Přístup certifikační firmy 
byl profesionální a pozitivní.  
 
A jaké jsou zkušenosti po prvním měsíci 
s fungováním systémů sledování certifikované 
suroviny? 
 
Systém funguje bez větších problémů. Zejména 
v počátcích je třeba dostatečně školit všechny pra-
covníky, kteří mají v rámci systému nějakou odpo-
vědnost. Je třeba dbát na přesnost zpracování dat 
a náležitosti všech dokladů. Na doraz jsme vždy 
s termínem vyhodnocení z důvodu pozdějšího doru-
čování dodavatelských faktur. 
 
Dokážete odhadnout kolik vašich dodavatelů 
Vám dodává certifikovanou surovinu a jaký je 
výhled? 
 
Jak jsem již uvedl, našimi dodavateli jsou větší 
společnosti. Těch je celkem šest a všechny dodáva-
jí certifikovanou surovinu. K tomu každý měsíc oje-
dinělý výkup navíc, takže v průměru do deseti do-
davatelů v měsíci. Současný stav je pro nás vyho-
vující a chtěli bychom ho udržet. Většina hmoty je 
z těžeb pro LČR s.p., takže je otázka, co pro nás ve 
výhledu přinese jejich snaha o větší míru vlastního 
obchodování se dřevem.  
 

 
 
Pane inženýre, mohl by jste krátce zhodnotit 
přínos certifikace pro firmu Wood Forest? Po-
máhá vám certifikace při jednáni s odběrateli a 
kolik z nich skutečně vyžaduje certifikované 
dřevo? 
 
Začal bych druhou částí otázky. V době přípravy 
k certifikaci jsem neměli odběratele, který by certifi-
kát přímo vyžadoval. V období po certifikaci, kdy 
jsme ještě nemohli z důvodu doběhu zásob výrobky 
označovat nás však odběratelé začali oslovovat 
s dotazy, zda máme certifikát. Dodáváme výrobky 
sloužící k dalšímu zpracování na komponenty pro 
rodinné domy, dále jako základ pro výrobu desek 
pro nábytkářský průmysl, pro papírenský průmysl. 
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Toto vše považuji za oblasti, ve kterých bude certifi-
kace standardem. Certifikát je z tohoto pohledu pro 
nás přínosem a vlastně i nutností, jsme totiž mezi-
článek celého vznikajícího řetězce. Nedořešena pro 
nás zůstává otázka kůry. Používá se pro výrobu 
různých substrátů apod. a certifikát by na ni mohl 
být v budoucnu požadován. Kůra však jako 
v podstatě „obal“ dřeva není na vstupu evidována.  
 
Uvažujete, že v budoucnu zažádáte o certifikaci 
ISO 9000 nebo ISO 14000? Pomůže Vám při 
rozhodování zkušenost s certifikací C-o-C? 
 
O certifikaci podle ISO 9000 případně ISO 14000 
uvažujeme. Uvědomujeme si však zároveň, že pro 
firmu zabývající se výrobou a navíc dřevařskou to 
nebude jednoduché. Věřím, že nám k tomu mohou 
pomoci nejen zkušenosti s C-o-C, ale při vlastní 
přípravě firmy k certifikaci i skutečnost, že C-o-C 
v některých oblastech požadavky ISO částečně 
naplňuje.  
 

Jak vnímáte stránku finanční náročnosti? Je 
certifikace pro firmu přínosem nebo jenom nut-
ným zlem? 
 
Finanční stránku samozřejmě nelze opomenout. Je 
třeba si uvědomit, že do nákladů musíme zahrnout 
nejen vlastní certifikační audit, ale i další nutné 
náklady jako poradenskou činnost při přípravě, podíl 
mzdových nákladů vlastních pracovníků, roční prů-
běžné audity, interní audity a školení auditorů, soft-
ware, další režii atd. Pro firmu naší velikosti je to 
několik desítek tisíc korun ročně. Jestli je certifikace 
pro firmu přínosem nebo nutným zlem je také dána 
vlastním přístupem. Okolnosti, které nás vedou 
k certifikaci jsou do značné míry nutností. Záleží pak 
na firmě samé zda u tohoto zůstane, nebo si v tom 
najde přínos, případně impuls pro další zkvalitňová-
ní práce.   
 
Děkuji za rozhovor a přijměte ještě jednou moji 
gratulaci.  

Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz  

Co mám udělat proto, aby moje firma získala certifikát spotřebitelského řetězce dřeva systém PEFC 

Žadatel o certifikát spotřebitelského řetězce dřeva by měl kontaktovat jeden z akreditovaných certifikačních orgá-
nů, neboť pouze certifikační orgán, který je akreditován Českým institutem pro akreditaci k certifikaci spotřebitel-
ského řetězce systémem PEFC je oprávněný vydávat, prodlužovat a případně i odejmout certifikát spotřebitel-
ského řetězce dřeva.  
V případě, že již má zavedený nebo připravujete zavádění jiného systému řízení (např. ISO 9001, ISO 14001, 
EMAS a dalších) může požádat certifikační orgán o integraci požadavků spotřebitelského řetězce dřeva do stáva-
jícího systému. To výrazně snižuje náklady celkové náklady na certifikaci a zároveň i sledování. S certifikačním 
orgánem si dohodnete časový program certifikace a finanční otázky celé certifikace.  
S žádostí o pomoc při přípravě potřebné dokumentace k certifikaci a zajištění některých požadavků normativního 
dokumentu se můžete obrátit na akreditovaný certifikační orgán, který Vám ochotně doporučí poradce, který tyto 
činnosti zajišťuje a připraví Vás tak k úspěšnému zvládnutí certifikačního auditu. 
 

BVQI 

Bureau Veritas Quality International 
CS, s.r.o. 

Vítězné náměstí 2 
Praha 6, Dejvice  
160 00 
tel.: 224 315 447 
email: mail@bureauveritas.cz 
Kontaktní osoby: Ing. Vladimír Pojer, Ing. 
Marcel Skála, Ing. Peter Šesták 
 

ČSJ  

Česká společnost pro jakost 
 

Novotného lávka 5 
Praha 1 
116 68 
tel.: 221 082 241 
email: csq_cert@csq.cz 
Kontaktní osoby: Ing. Pavel Ryšánek, 
RNDr. Anna Mládková, CSc. 
 

STAVCERT  

STAVCERT Praha, spol. s.r.o. 
 

U Výstaviště 3 
Praha 7 
170 00 
tel.: 220 870 268 
email: stavcert@stavcert.cz 
Kontaktní osoby: Ing. Jiřina Štěpánská, 
CSc. 
 

 

Používání loga PEFC                                                                                                   
 
Logem PEFC může na základě stanovených podmínek označovat výrobky ze dřeva ten, kdo je držitelem platné-
ho osvědčení o hospodaření v lesích nebo certifikátu spotřebitelského řetězce dřeva a má uzavřenou platnou 
licenční smlouvu na používání loga PEFC. 
Logo PEFC je chráněno autorským právem a je registrovanou obchodní značkou vlastněnou Radou. Název „PE-
FC“ je chráněn autorským právem a je registrován. Použití loga PEFC se řídí podmínkami stanovenými 
v dokumentu „PEFC Terms and Conditions and Logo Usage Contract“. 
PEFC Česká republika má výhradní právo poskytovat sublicenční smlouvy k používání loga PEFC na území 
České republiky. Poplatky za používání loga se řídí platným sazebníkem a jsou použity především na podporu a 
propagaci certifikace lesů, trvale udržitelného hospodaření v lesích a použití certifikovaného dřeva. 
Držitel loga PEFC může pomocí tohoto loga snadno prezentovat svou příslušnost k Českému systému 
certifikace lesů  v rámci PEFC a tak účinně zviditelnit tuto skutečnost na svých dokumentech (na doku-
mentech spojených s výrobkem nebo na propagačních nebo firemních materiálech. 

mailto:pefc@pefc.cz
mailto:mail@bureauveritas.cz
mailto:csq_cert@csq.cz
mailto:stavcert@stavcert.cz
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NOVINKY Z RADY PEFC 

První sympózium ekologických nevládních organizací 
(ENGO) 

Ve Francii se květnu 
sešlo 15 ekologic-
kých nevládních 
organizací ze 13 
zemí, které mají 
zájem o účast 
v PEFC nebo se 
dovědět něco o jeho 
činnosti. 
Sympózium zorgani-
zovalo FNE (France 
Nature, Environ-
ment), francouzská 

zastřešující organizace, která zastupuje více než 3 000 
francouzských ENGO, kde je zastoupeno i PEFC France a 
Rada PEFC. Setkání umožnilo národním ENGO vyměnit si 
postoje a názory na certifikaci lesů obecně a na činnost 
PEFC. 
Představitelé PEFC a jednotlivých ENGO prezentovali 
svoje zapojení do PEFC. Program dále zahrnoval návštěvy 
na majetcích certifikovaných PEFC (jak na majetku státním 
tak soukromém) blízko Orléans. 
Účastníci se také seznámili s materiály, které obsahují 
výhled spolupráce v budoucnosti. Diskuse, které proběhly 
na konci sympózia mezi ENGO a představiteli PEFC došly 
k závěru, že obě strany mají zájem o založení neformální 
globální sítě ENGO pro ty ENGO, které mají zájem stát se 
účastníky národních systémů PEFC a zájem spolupracovat 
na mezinárodní úrovni s Radou EPFC. 

Setkání národních sekretářů PEFC 

Účastníci z 23 zemí se setkali již na čtvrtém setkání národ-
ních sekretářů v Římě ve dnech 19 – 21.5.2004.  
Hlavní náplní setkání bylo školení o nové internetové apli-
kaci, která umožňuje národním systémům předávat data 
přímo na mezinárodní webové stránky; použití registrační-
ho systému PEFC, který tvoří základ online databáze PE-
FC a několik dalších aplikací zajistí hladký a efektivní prů-
běh operací. 
Účastníci si vyměnili nápady, názory a zkušenosti, týkající 
se akreditace, propagace a komunikace a financování 
národních vládních orgánů. Celý druhý den byl věnován 
workshopu zaměřenému na nový mezinárodní spotřebitel-
ský řetězec dřeva, který PEFC právě zpracovává, a který 

by měl být připraven ke schválení na další zasedání Valné 
hromady PEFC, která se koná v Santiago de Chile 
29.10.2004. 
 

Posuzování národních certifikačních systémů 

Celkem 5 certifikačních systémů nyní podstupuje proces 
schvalování PEFC. Veřejné konzultace skončily u italské-
ho, chilského a australského certifikačního systému. 
Konzultanti nyní připravují finální zprávu a předloží ji Radě 
PEFC. 
Portugalský systém je nyní v hlavní fázi posuzování a 
všechny zainteresované strany byly přizvány k tomu, aby 
zaslaly svoje připomínky a názory na adresu konzultantů 
do 20.7.2004. 
Aby mohl být vybrán konzultant pro posouzení kanadské-
ho systému certifikace lesů, bylo nyní zahájeno výběrové 
řízení a veřejná konzultace by měla být zahájena během 
několika týdnů. 

Revize národních dokumentů 

Německý systém PEFC bude revidován v roce 2005. 
Z tohoto důvodu byly ustaveny pracovní skupiny, které se 
budou zabývat zdokonalováním standardů a procedur. Do 
tohoto procesu budou zapojeny všechny zainteresované 
skupiny a budou pozvány na workshop zabývající se tímto 
tématem do Würzburgu, který se koná v červenci. 
 
Švédský technický dokument a standardy podstupují revizi 
po 5 letech. Byla ustanovena pracovní skupina pro revizi 
dokumentů, která se skládá ze členů PEFC Sweden a 
Švédské rady vědeckých pracovníků. Cílem práce této 
skupiny je analyzovat a zhodnotit Kritéria a Indikátory a 
formulovat návrh revidovaného technického dokumentu a 
standardů.  
Forum pro revizi standardů PEFC Sweden probíhá letos a 
jsou k němu přizvány všechny zainteresované skupiny. 
Forum probíhá formou slyšení, internetových a emailových 
diskusí. Cílem Fora je dosáhnout konsensu a předložit 
doporučení, která budou předložena pracovní skupině a ta 
je dále zpracuje a předloží Radě. Forum stanoví pro tento 
účel vlastní pracovní postupy. 
První návrh revidovaného technického dokumentu bude 
předložen Radě PEFC Sweden v srpnu. Tento návrh bude 
vystaven na internetu nejméně 60 dní. Po skončení veřejné 
diskuse o tomto návrhu bude zpracována finální verze 
technického dokumentu. Všechny komentáře přicházející 
do Fóra budou zdokumentovány a zahrnuty do procesu. 
Finální verze technického dokumentu bude předložena 
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Radě PEFC Sweden v prosinci 2004. Tato finální verze 
bude zaslána Radě PEFC k posouzení. 
Nový švédský technický dokument bude platit od 1.7.2005. 
 
Revize Finského systému certifikace lesů (FFCS) pro 
hospodaření v lesích byla zveřejněna v únoru 2004. Revi-
dované standardy a popis struktury certifikačního systému 
budou brzy předloženy k posouzení Radě PEFC a projdou 
procesem schvalování. 
Žadatelé o certifikaci a organizace zabývající se lesnictvím 
budou na regionální úrovni rozhodovat o zavedení stan-
dardů během roku 2004. Cílem je používat tyto standardy 
v rámci celé země při terénních auditech, které se budou 
konat v roce 2005. 
Zdokonalena byla pravidla týkající se praktického zavádění 
certifikace lesů a pracovních metod. Účast jak ve skupino-
vé tak individuální certifikaci je popsána jasněji než dříve. 
Současně jsou jednoznačnější i kvantitativní ukazatele a 
další definice. Školení pro osoby, které jsou zodpovědné za 
sběr informací na regionální úrovni a na úrovni organizací 
se koná v květnu a červnu 2004. 

Nový člen týmu v sekretariátu PEFC 

Je nám potěšením oznámit, že sekretariát PEFC 
v Lucemburku má nového kolegu. Je jím Oliver Scholz, 
který od 1.7.2004 pracuje jako komunikační manažer a má 
na starosti vnější a vnitřní komunikaci, strategický rozvoj, 
realizaci a financování. Oliver pracoval poslední roky pro 
asociaci německých vlastníků lesů kde se mezi jiným pro-
blematikou lesnictví na evropské a mezinárodní úrovni. 

NOVINKY ZE SVĚTA 

Austrálie - první certifikace systémem AFC 

Australský systém certifikace lesů (AFS), který byl předlo-
žen na Valné hromadě v Lucemburku v roce 2003 podstu-
puje nyní proces posuzování finskou firmou JP Manage-
ment Consulting (Europe) Oy. Cílem je posoudit zda sys-
tém splňuje všechny požadavky definované Radou PEFC. 
„Schválení systému je důležitým mezníkem na poli certifi-
kace lesů v Austrálii. Kladné posouzení pomůže udržet 
stávající trhy, zejména v Asii, a otevřít další trhy pro aus-
tralské certifikované výrobky,“ řekl Dr. Hans Drielsma – 
představitel ASF Limited. 
První firmou, která získala certifikaci lesů podle ASF bude 
Gunns Limited, lesní a dřevařská společnost se sídlem 
v Tasmánii. Certifikát pokrývá na 220 000 ha lesů jak jeh-
ličnatých (borovice) tak listnatých (Eukalyptus), které 
Gunns Limited vlastní nebo obhospodařuje. 
„Certifikace ASF vyžaduje externí audit provedený nezávis-
lou třetí stranou, která posuzuje, zda je dodržováno trvale 
udržitelné hospodaření v oblasti ekologické, ekonomické i 
sociální a zavazuje se k neustálému zlepšování hospoda-
ření v lesích. Certifikace vzkazuje zákazníkům společností, 
že její činnost je na nejvyšší úrovni,“ dodal Calton Frame, 
manažer Gunns Limited. 
„Certifikace firmy Gunns Limited poskytuje základní infor-
maci o tom, že ASF je důvěryhodným standardem řízení 
pro australské podmínky tím, že pokrývá všechny hlavní 
lesní typy v široké škále lesního majetku,“ řekl výkonný 
tajemník ASF Limited Mark Edwards. 
 
Zdroj: Mark Edwards, afs@forestrystandard.org.au  

Španělsko - vydáno prvních 8 certifikátů C-o-C 

Od září 2003 bylo ve Španělsku vydáno 8 certifikátů spo-
třebitelského řetězce. Firmy, které certifikát získaly pracují 
v různých sektorech průmyslu (papírenský průmysl, výroba 
dřevotřísky, překližek, podlah, atd.) a podporují Španělský 
systém certifikace lesů, který nyní dosáhl 192 352 ha certi-
fikovaných lesů. 
 
Zdroj: Marta Marcos, secretaria@pefc.es  

Německo - PEFC Germany posiluje svoje aktivity 
v oblasti Public relations 

Začátkem letošního roku zahájilo PEFC Germany svoje 
aktivity v oblasti public relations. Reklamní agentura vy-
myslela slogan, který říká, že certifikace je pro lesy štěstí 
(„PEFC – Ein Glück für unseren Wald“). Reklamní kampaň 
pod hlavičkou nového sloganu právě začala, vychází ve 
specializovaném tisku a je zaměřena na B2B komunikaci. 
Dále vyšla nová brožura o certifikaci spotřebitelského ře-
tězce dřeva a bude zaslána všem potenciální spotřebitelům 
v řetězci.  
PEFC Germany také nechala provést mediální analýzu, 
která se zaměřila na analýzu online služeb, které poskytuje 
denní tisk. Výsledek: v průměru je denně publikována jed-
na zmínka o PEFC, zejména v technickém a regionálním 
tisku. 
Rozloha lesů certifikovaných PEFC v Německu je nyní 6 
867 769 ha a to na 2 501 obecních majetcích, 2 408 sou-
kromých majetcích a 836 majetcích lesnických sdružení 
(které mají dohromady 205 000 členů). Byly vydány 2 další 
regionální certifikáty  - Macklenburg-Vorpommern a Sár-
sko. Certifikace tedy nyní pokrývá téměř všechny německé 
země  - kromě Šlesvicko – Holštýnska. Státní lesy v Sársku 
mají 2 certifikáty – jak PEFC tak i FSC. Čtyři roky poté, co 
se státní správa lesů získala certifikát FSC, se rozhodla i 
pro certifikát PEFC z důvodu zvýšené poptávky po certifi-
kaci PEFC ze strany největších zákazníků. 
Počet certifikátů spotřebitelského řetězce vzrostl na 436 a 
zahrnuje 273 obchodníků se dřevem, 106 pilařských pro-
vozů, 9 papírenských provozů, 6 zpracovatelů dřeva, 6 
stavitelů a 14 ostatních dřevozpracujících podniků (k 
30.4.2004). 
 
Zdroj: Dirk Teegelbekkers; teegelbekkers@pefc.de 

Největší celulózka v Německu začíná od července vy-
rábět s certifikátem PEFC 

Největší celulózka v Německu „Zellstoff Stendal“, která 
získal certifikát C-o-C podle PEFC začíná počínaje červen-
cem produkovat certifikované výrobky. Celulózka se na-
chází západně od Berlína a každoročně vykupuje 3 miliony 
m vlákniny a štěpky. Výkupní politika této společnosti vý-
razně ovlivní certifikaci lesů ve východním Německu. Do-
posud nebyla po certifikovaném dřevě téměř žádná po-
ptávka, proto bylo certifikováno pouze několik soukromých 
a obecních lesů.  
 
Zdroj: Dirk Teegelbekkers; teegelbekkers@pefc.de  
 

Slovensko - PEFC zintenzivňuje aktivity v oblasti Pub-
lic relations 

Pro testování v rámci pilotního projektu byl koncem roku 
2003 po veřejné konzultaci schválen technický dokument. 
3.5. 2004 byl zahájen externí auditu Žadatel o regionální 

mailto:afs@forestrystandard.org.au
mailto:secretaria@pefc.es
mailto:teegelbekkers@pefc.de
mailto:teegelbekkers@pefc.de
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certifikaci a tento byl ukončen v půlce června, tím byl záro-
veň ukončen pilotní projekt certifikace lesů na Slovensku. 
Technický dokument je nyní připraven i se včleněnými 
změnami, které přinesl výsledek pilotního projektu. Tech-
nický dokument Slovenského systému certifikace lesů bude 
po splnění požadavků, které jsou nezbytné pro získání 
certifikátu, předložen k finálnímu schválení na příští Valné 
hromadě Slovenské Asociace pro certifikace lesů (SFCA) a 
jakmile bude schválen, může být předložen Radě PEFC 
v Lucemburku k oficiálnímu schválení a k procesu vzájem-
ného uznávání. 
Spolupracujeme se Slovenským národním akreditačním 
servisem který, podle schválené dokumentace, buduje svůj 
systém pro akreditaci a dozor pro certifikační orgán.  
Valná hromada SFCS proběhla začátkem května. Na tomto 
setkání byl národním sekretářem PEFC Slovensko jmeno-
ván Ján Korček. 
 
Zdroj: Ján Korček; korcek@pefc.sk 

Rakousko - Přírodní hřiště pro vídeňské děti. Klášter 
Klosterneuburg věnoval škole kmeny stromů certifiko-
vaných PEFC. 

Lesnická sekce kláštera Stift Klosterneuburg umožnila, aby 
vídeňská mateřská školka získala zdarma kmeny stromů 
pro přírodní hřiště. Kmeny pocházejí z lesů certifikovaných 
PEFC. 
Téměř 900 let jsou augustiniáni aktivní v oblasti pastorální, 
hospodářské, společenské i kulturní. Oblast lesa, kterou 
obhospodařují má asi 8 000 ha. Činnost kláštera v oblasti 
lesnictví je vedena podle principů trvale udržitelného hos-
podaření. Zvláštní pozornost je věnována ochraně ohrože-
ným druhům živočichů a rostlin. 

Zdroj: Dipl.-Ing. Dietmar Hagauer, Daniela Steinbach, PE-
FC Austria 
 
Pod hlavičkou PEFC Austria certifikováno 250 firem 
 
Dvěstěpadesátý certifikát získala firma Johann Raffler, 
která sídlí ve Weisskirchenu a zabývá se obchodem, pře-
pravou zboží a školkařstvím. Ve školkách ve Styrii a Carin-
thii společnost pěstuje zejména smrk a modřín. Produkce 
dosahuje asi půl miliardy rostlin ročně. Obchod se dřevem 
je zaměřen na 3 druhy smrku, jedle a modřínu pro rakous-
ké pily a papírenský průmysl. Jednou ze specialit této firmy 
je dodávání dřeva, které je těženo od září do února, kdy 
měsíc ubývá. Toto dřevo je dodáváno firmě Säge 
Gusswerk a z něj se vyrábí vysoce kvalitní dřevěné domy.  
„Tím, že používáme logo PEFC, můžeme přispět k podpoře 
využívání lesů, což neznamená ruinující těžbu, ale využí-
vání ekonomické a vedené podle zásad trvale udržitelného 

hospodaření“, vysvětlil 
Johann Raffler svoje 
rozhodnutí připojit se 
k systému PEFC.  
V Rakousku je nyní 
certifikováno PEFC 
269 firem. Poptávka 
po výrobcích certifiko-
vaných PEFC stoupá. 
Proto se PEFC Austria 
rozhodlo vytvořit onli-

ne databázi, jejímž cílem je poradit jak nakupovat dřevo. 
Systém „PEFC-Einkaufsratgeber“ byl spuštěn v květnu 
2004. Dává podrobný přehled o všech rakouských produ-
centech certifikovaných PEFC a jejich výrobcích. „PEFC-
Einkaufsratgeber“ pomáhá při kontaktování zákazníka a 
obchodníka. Slouží jako přímá pomoc pro všechny spotře-
bitele  a v neposlední řadě pro B2B zákazníky. Více na 
http://www.pefc-einkaufsratgeber.at  
 
Zdroj: Dietmar Hagauer; presse@pefc.at  

Belgie - Téměř třetina belgických lesů je certifikována 

V Belgii je certifikováno systémem PEFC na 197 000 ha, 
což je téměř 1/3 rozlohy lesů. 
Díky dvěma evropským projektům Interreg III A/B (Proholz-
Probois a Eurowood) mohlo PEFC Belgium zaměstnat tým 
3 inženýrů. Jejich úkolem je informovat vlastníky lesů a 
firmy, které se chtějí zapojit do spotřebitelského řetězce 
dřeva o certifikaci PEFC a jsou také zodpovědní za vnější 
komunikaci (s tiskem, politickým spektrem, spotřebiteli, 
veřejností,…). 
Doufáme, že s tímto novým týmem dosáhneme významné-
ho nárůstu certifikátů C-o-C a tím i poptávky po výrobcích 
certifikovaných PEFC. V současnosti je certifikováno 9 
velkých firem a mnoho dalších má zájem se do procesu 
zapojit. 
Aby bylo možné šířit povědomí o certifikaci lesů podle 
PEFC, budou brzo zprovozněny webové stránky PEFC 
Belgium a vyjde newsletter. 
 
Zdroj: Bertrand Auquiere; b.auquiere@woodnet.com  

Itálie - vytvořeny tři pracovní skupiny pro vypracování 
standardů týkajících se hospodaření v lesních poros-
tech.  

Na svém zasedání dne 11.2.2004 se PEFC Italy rozhodlo 
ustavit 3 pracovní skupiny, které budou mít za úkol vytvořit 
standardy pro hospodaření v lesních porostech. Pracovní 
skupiny zahájily svou činnost na konci března. 

Itálie – vydány 3 certifikáty spotřebitelského řetězce 
dřeva 

Bartolinlegno, Palm and Palm Work and Peoject jsou dal-
šími podniky, které získaly certifikát spotřebitelského řetěz-
ce PEFC. Certifikačním orgánem je ICILA (www.icila.org). 
Společnost Bartolinlegno vyrábí zahradní příslušenství 
(www.bartolinlegno.it); Palm Work and Project je servisní 
organizací a vyrábí dřevěné obaly, drobné dřevěné výrobky 
a palety. Obě firmy nakupují borové a smrkové dříví 
z Rakouska, Německa a Finska. 
 
Zdroj: Antonio Brunori; info@pefc.it  

mailto:korcek@pefc.sk
http://www.pefc-einkaufsratgeber.at
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mailto:info@pefc.it
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Norsko – téměř 50% řeziva je certifikováno  

Pila Løvenskiold Kirkenær Bruk AS je čtvrtým norským 
pilařským provozem, který získal certifikát spotřebitelského 
řetězce PEFC a licenci k používání loga PEFC. Předtím 
certifikát i licenci pro používání loga získaly firmy Moelven 
Timber AS, Begna Bruk AS a Jaslestad Bruk AS. Produkce 
všech výše uvedených firem dosahuje téměř 50% celkové 
norské produkce řeziva. Certifikát spotřebitelského řetězce 
dřeva PEFC získala také papírenská společnost Norske 
Skog Sales & Logistics Wood. 
 
Zdroj: Elisabeth Gill, pefc.norge@skog.no  

Dánsko zvolilo nového předsedu a místopředsedu 
PEFC 

Novým předsedou PEFC Denmark byl zvolen Niels Peter 
Dalsgård. Niels Peter pracuje jako inspektor pro lesní ob-
vod Salten Langsø. Obvod je administrativní jednotkou, 
která zahrnuje 35 nezávislých lesních majetků. Niels Peter 
zároveň zastupuje Dánskou lesnickou společnost v Dánské 
radě. 
Novým místopředsedou PEFC Denmark je Palle Thomsen. 
Palle zastupuje v Dánské radě Federaci obchodníků se 
dřevem. 
 
Zdroj: Tanja Olsen, to@skovforeningen.dk 

Švédsko – certifikováno 3,7 milionu ha lesů 

Ve Švédsku je nyní certifikováno na 19 000 soukromých 
vlastníků. Certifikovaná rozloha vzrostla o 1 mil ha, když 
certifikát získala firma Holmen Forest. V roce 2004 počítá-
me s dalším nárůstem, protože o certifikaci projevila zájem 
firma Bergvik Forest. Bergvik Forest, která je ve vlastnictví 
Stora Enso Forest a Korsnäs Forest. Vlastní asi 2,4 mil ha 
půdy. Novým členem PEFC se stala také největší zastřešu-
jící organizace FSC ve Švédsku Skogssällskapet. Novým 
členem je také Setra Group, kterou vlastní Mellanskog och 
Svea, jejímž cílem je získat certifikát C-o-C. 
Držiteli certifikátu je 90 společností, z nichž 80 získalo 
licenci na používání loga PEFC. 
Švédský potenciál dodávat výrobky certifikované PEFC na 
trh je v současné době dobrý. Z výše zmíněných společ-
ností, které jsou držiteli certifikátu C-o-C se 13 z nich zabý-
vá zpracováním kulatiny, 70 je pil a 7 papírenských provo-
zů. Celkový objem zpracovávané kulatiny dodávané do 
těchto provozů je více než 15 mil m3 a podíl certifikovaného 
dřeva přesahuje 30%. 
 
Výsledkem dotazníku týkajícího se dodávek materiálu 
certifikovaného PEFC, který byl distribuován mezi firmy byl 
zjištěn významný nárůst oproti číslům zjištěným v minulosti. 
Během druhé poloviny roku 2003 dodávalo výrobky ze 
dřeva certifikovaného PEFC 20 pil a 12 z nich používalo 
logo PEFC. 

Marketingové semináře PEFC 

Severské země mají v plánu uspořádat marketingové se-
mináře PEFC v Kodani a v Londýně na podzim 2004. 
 
S PEFC nyní ve Švédsku spolupracuje níže uvedených 6 
certifikačních firem: 
 
DNV – De Norske Veritas 
SEMKO.DEKRA Certification AB 
SGS Sveden AB 

SP Sveriges provnings och forskningsanstalt 
BVQI Bureau Veritas Quality International 
BMG Trada Certifiering 
 
Zdroj: Folke Stenström; folke.stenstrom@pefc.se  

Kanada – CSA žádá o schválení PEFC 

Kanadská žádost o schválení PEFC byla předložena Radě 
PEFC na jejím setkání 5.4.2004 v Lucemburku. Paul Woo-
ding, člen Rady PEFC a člen vládního orgánu PEFC Ca-
nada přestavil žádost jménem PEFC Canada. Tento vý-
znamný milník je výsledkem 3 let příprav a je to první žá-
dost, která přišla se Severní Ameriky a předznamenává tím 
globální směr certifikace PEFC. 12.5.2004 byla kanadská 
žádost zveřejněna na webových stránkách Rady PEFC.  
Základem kanadské žádosti je CAN/CSA-Z802 neboli Ka-
nadský národní standard pro trvale udržitelné hospodaření 
v lesích a CSA PLUS 1163 Spotřebitelský řetězec dřeva. 
Program pro trvale udržitelné hospodaření v lesích podle 
CSA je ve shodě s Guide 66 a 65 ISO/IEC a je akreditován 
Normalizační radou Kanady (SCC). PEFC Canada je říze-
no CSA Intenrational´s Forest Products Group. 

Ustavení a činnost vládního orgánu PEFC Canada 
Další důležitou činností CSA International´s Forest Pro-
ducts Group ve vztahu k PEFC je formání ustavení a čin-
nost vládního orgánu PEFC Canada. PEFC požaduje usta-
vení a činnost národního vládního orgánu. Národní vládní 
orgán PEFC je členem Rady PEFC. Předsedou PEFC 
Canada je Peter Johnson a tajemníkem Teresa Borgiel. 
 
Tím, že se v Kanadě činnost PEFC teprve rodí, probíhají 
marketingové aktivity a komunikace s veřejností ve velmi 
malém rozsahu. Status PEFC v Kanadě nebyl jasný do té 
doby, než byl v posledním kvartále roku 2003 zajištěn sys-
tém financování. Marketingové a komunikační aktivity se 
zaměřují především na 2 oblasti: vzrůstající povědomí o 
PEFC směrem ke zpracovatelským firmám a exportérům 
výrobků ze dřeva.  
 
Pro PEFC Canada budou následující měsíce velmi nároč-
né. Klíčovou událostí je posuzování kanadských dokumen-
tů v PEFC; dále pak marketingové a komunikační akce 
v rámci i mimo Kanadu; rozvoj infrastruktury PEFC 
v Kanadě transparentní cestou; a harmonizace označování 
výrobků mezi CSA a PEFC. 
 
Zdroj: Teresa Borgiel; teresa.borgiel@csa-international.org 

mailto:pefc.norge@skog.no
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Příloha: 
Interview s předsedou komory zpracovatelů a místo-
předsedou PEFC ČR Ing. Josefem Horákem 

Pane místopředsedo, mohl 
byste se krátce představit? 
Pro mnohé bude jistě překva-
pením, že nejsem vyučen 
v oboru. Nejsem lesní inženýr, 
nemám dřevařskou specia-
lizaci, jsem pouze obyčejný 
ekonom. Do roku 1989 jsem 
pracoval pouze v odvětví 
průmyslu papíru a celulózy. 
Od roku 1990 jsem působil na 
Ministerstvu lesního hospo-

dářství a dřevozpracujícího průmyslu. Po jeho zrušení pak 
na Ministerstvu průmyslu, posléze pak na Ministerstvu 
průmyslu a obchodu. Především vždy v odvětvích dře-
vozpracujícího průmyslu. V závěru svého působeni ve 
státní správě však byl záběr rozšířen o další průmyslová 
odvětví. V roce 1993 jsem odešel do privátního sektoru a 
věnoval se zcela odlišné problematice kolektivního investo-
vání. V roce 2001 jsem se vrátil zpět, blíže k lesnímu hos-
podářství a dřevozpracujícímu průmyslu. Zde působím i 
v současné době.  
Kdy jste poprvé slyšel o certifikaci lesů a spotřebitel-
ského řetězce dřeva a jak tehdy jste vnímal důležitost 
certifikace? 
Přes zcela jiné zaměření jsem se v průběhu 90-tých let 
zajímal o aktuální dění v lesnicko dřevařském komplexu. Je 
tedy zcela pochopitelné, že jsem se někdy v druhé polovině 
posledního desetiletí minulého století poprvé seznámil 
s problematikou certifikace v lesním hospodářství. Díky 
shodě šťastných náhod jsem měl možnost poznat tuto 
problematiku v Severní Americe.  
Vnímavému pozorovateli bylo zřejmé, že je jen otázkou 
času kdy tyto otázky díky globalizačním procesům budou 
aktuální i v zemích s vysokou úrovní lesního zákonodárství 
a s neméně vysokou úrovní lesního hospodaření. Následný 
vývoj nebyl proto pro mne až tak velkým překvapením. 
Zcela jistě patřím mezi generaci, která velmi intenzivně 
poznala zkušenost jistého politického přístupu při řešení 
věcných problémů. Opakování historie pak již není nic 
nového. Měl jsem štěstí, že jsem byl osobně přítomen při 
realizaci velkého projektu certifikace spotřebitelského ře-
tězce a ISO 9001 v podmínkách ČR, a aktivně se podílel 
na jeho realizaci.  
Zpět k Vaší otázce. Jsem rád, že mé odhady vývoje 
z konce minulého století se naplňují. Nejsem proto překva-
pen stávajícím vývojem.  
Je certifikované dřeva důležitým nástrojem při prosa-
zování na trhu a jak podle Vás vnímají odběratelé pří-
padně finální zákazníci informaci o ekologicky přijatel-
ném původu dřeva.  
Nevím, zda takto formulovaná otázka přesně vystihuje 
podstatu problému. Zcela jistě zůstává pravdou, že bez 
všeobecných požadavků trhu v širším slova smyslu by 
neměla certifikace ten význam, který dnes má.  
Na druhé straně je velmi patrný rozdíl mezi velkým a na 
trhu významným zpracovatelem surového dříví a anonym-
ním konečným zákazníkem obchodního řetězce. Jinak 
řečeno, zpracovatel surového dříví má čím dál menší mož-
nost nerespektovat ekologicky přijatelný původ zpracová-

vaného dřeva. Ovlivnit chování drobného zákazníka je však 
proces kvalitativně jiné úrovně.  
Jak vnímáte, že po roce a půl od vydání akreditace pro 
první certifikační orgán je již certifikováno přes 100 
firem? Je to důkazem, že jsou české podniky připrave-
ny reagovat na potřeby trhu? 
Můj názor je zcela jednoznačný. Nejsem vůbec překvapen 
stávajícím vývojem. Odpovídá zcela realitě. Vezmeme-li 
v úvahu, že je dnes v ČR certifikováno cca 80% lesa a 
pouze LCR mají více než 100 smluvních partnerů. Je zřej-
mé, že požadavky na certifikaci spotřebitelského řetězce 
nejsou ničím mimořádným. Spíše opačný vývoj by signali-
zoval nenormální vývoj. Je také velmi důležité, že ve struk-
tuře certifikovaných subjektů jsou zastoupeny prakticky 
všechny kategorie. Pro podnikatelské subjekty v ČR byla 
vždy typická vysoká přizpůsobivost. Není proto žádný dů-
vod, aby tento princip neplatil i v tomto případě.  
Jsou podle Vašeho názoru požadavky normy CFCS 
1004-1:2002, které popisuje požadavky na systém sle-
dování toku certifikovaného dřeva firmou, přijatelné i 
pro drobné podniky? 
Myslím, že bezesporu ano. Struktura společností, které 
získaly certifikát to jednoznačně dokazuje. Kdo vede účet-
nictví, poskytuje relevantní informace vnějšímu okolí nemá 
žádné problémy. Nesmíme také zapomenout, že celá řada 
subjektů se účastní procesu zavádění systému řízení ja-
kosti podle ISO 9001. Tam jsou požadavky ještě náročněj-
ší.  
Jaké jsou zkušenosti s přístupem certifikačních orgá-
nů? 
Jednoznačně dobré. V oblasti certifikace spotřebitelského 
řetězce již existuje konkurence tří subjektu akreditovaných 
na tuzemském trhu. Počet vydaných certifikátů je na druhé 
straně také veliká zkušenost pro auditory. Přece tyto sku-
tečnosti nemohou zůstat bez pozitivního vlivu na kvalitu 
podnikatelského prostředí.  
Mohl byste stručně popsat činnost komory zpracovate-
lů? 
Komora zpracovatelů je jednou ze tří komor PEFC ČR 
Jsou v ní zastoupeny prostřednictvím podnikatelských 
svazů subjekty podnikající v lesním hospodářství, dře-
vozpracujícím a celulózo-papírenském průmyslu. Význam-
ným způsobem se podílela na přípravě a testování normy 
CFCS 1004-1: 2002.  
V příštím roce nás čeká revize celého systému certifikace 
PEFC v ČR. Tím je předurčeno zásadní zaměření činnosti 
nejenom naší komory pro příští rok.  
Řešíme také systémové otázky vzájemného uznávání 
různých certifikačních systémů spotřebitelského řetězce 
dřeva. Považujeme za svoji povinnost v maximálně možné 
míře chránit zájmy podnikatelských subjektů 
Proč si myslíte, že je systém PEFC nejvhodnější pro 
české poměry? 
Dovolím si stručnou odpověď. Pravděpodobně proto, že 
dostatečné míře respektuje podmínky vývoje lesního hos-
podářství nejen v ČR, ale ve významné části Evropy. Na 
druhé straně však nepochybně plní obecné požadavky 
certifikace.  
Dovedete odhadnout, jakým směrem se bude dále 
vyvíjet certifikace systémem PEFC a co bude potřeba 
v nejbližší době udělat? 
Myslím, že všechny certifikační systémy musí reagovat na 
vývoj, kterým obecně procházíme. Integrační procesy 
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v rámci EU, globalizační procesy ve světovém hospodář-
ství nemohou zůstat bez vlivu na tuto zdánlivě vzdálenou 
oblast.  
V našich podmínkách pak zcela jistě budeme řešit otázky 
velikosti regionu, připravovat revizi národních dokumentů. 
Musíme také hledat způsob jak komunikovat s ostatními 
certifikačními systémy.  
Nesmíme přece zapomenout, že společným a sjednocují-
cím cílem certifikace je trvale udržitelný rozvoj.  
 
Děkuji za rozhovor.  

Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz 

PEFC Česká republika 

 
PEFC Česká republika 
Nábřežní 1326 
250 44 Brandýs n/Labem 

 
Tel. 322 319 865 
Fax: 326 902 434 
E-mail: pefc@pefc.cz 

   www.pefc.cz  
 
 

 

Přehled stavu certifikovaných lesů ve vybraných zemích k 1.7.2004 

 

 

Belgie 600 000 34,42% 206 524 9 1,00% 5 999 72
Česká republika 2 630 000 73,46% 1 932 045 95 0,40% 10 441 12
Dánsko 460 000 2,14% 9 827 0 0,08% 372 51
Estonsko 2 011 000 0 52,89% 1 063 555 10
Finsko 23 000 000 96,95% 22 298 165 80 0,00% 93 1
Francie 13 880 000 23,53% 3 266 589 523 0,11% 15 325 51
Chorvatsko 2 105 000 0 94,46% 1 988 480 22
Itálie 6 360 000 6 0,18% 11 411 77
Litva 1 976 000 0 21,89% 432 526 14
Lotyšsko 2 882 000 0,96% 27 698 13 58,50% 1 685 932 70
Lucembursko 80 000 0 0,00% 0 4
Maďarsko 1 610 000 0 11,72% 188 687 8
Německo 9 811 000 70,26% 6 892 983 401 5,06% 496 520 245
Nizozemsko 330 000 2 38,50% 127 056 193
Norsko 12 000 000 76,93% 9 231 700 5 0,04% 5 100 5
Polsko 8 590 000 0 72,01% 6 186 018 249
Portugalsko 3 467 000 0 0,00% 0 0
Rakousko 3 924 000 100,00% 3 924 000 272 0,10% 4 044 21
Rumunsko 5 940 000 0 0,53% 31 611 9
Slovensko 1 989 000 0 2,20% 43 659 10
Slovinsko 1 077 000 0 0,00% 0 11
Španělsko 6 910 000 3,68% 254 167 15 0,02% 1 135 23
Švédsko 24 400 000 15,40% 3 756 624 46 42,38% 10 340 764 114
Švýcarsko 930 000 29,77% 276 879 111 26,77% 248 973 145
Velká Británie 2 030 000 0,45% 9 125 41 56,81% 1 153 334 347
CELKEM EVROPA 52 086 326 1619 26 191 351 1796

Austrálie 0 246 175 4
Brazílie 400 000 000 0 0,40% 1 606 962 151
Chile 16 100 000 0 2,61% 420 719 21
Japonsko ** 1 278 314 162
Jihoafrická republika 3 980 000 0 37,68% 1 499 620 123
Kanada * 322 500 000 4,46% 14 380 000 0 1,32% 4 253 822 101
Malajsie 0 77 242 37
Mexiko 37 440 000 0 1,54% 578 194 15
Nový Zéland 6 200 000 0 10,07% 624 326 55
USA * 298 100 000 3,67% 10 930 000 0 1,61% 4 795 890 406
* Systémy v USA a Kanadě nebyly dosud uznány Radou PEFC
** Podílí se na propagaci iniciativy PEFC Asie a připravuje žádost o přijetí do PEFC

CELKEM SVĚT 52 086 326 1620 43 241 416 3136

člen PEFC
dosud neschválený systém

člen PEFC
připravuje žádost o přijetí do PEFC

NĚKTERÉ MIMOEVROPSKÉ
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není členem PEFC
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dosud neschválený systém

není členem PEFC

člen PEFC

dosud neschválený systém

není členem PEFC

není členem PEFC

člen PEFC

člen PEFC
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Stát celková 

výměra lesů
% cert. lesů

výměra cert.lesů 
(ha)

počet cert. 
CoC % cert. lesů
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